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Úvod 
 

Prvního  ledna nás vítá  zamračený, deštivý den. Nezbývá než doufat, že to nebude předzvěstí  

celého roku. Žehuň je ještě odpoledne téměř liduprázdná, jen v několika oknech září světelné  vánoční 

dekorace a pár desítek aut před domy svědčí o lidské přítomnosti. Od paní Kavkové se dozvídám, že 

silvestrovskému odpalování raket na návsi přihlížely jen asi dvě až tři desítky těch  nejčilejších a 

nejodolnějších žehuňáků.    

V únoru rozhodl Nejvyšší správní soud o zákazu Dělnické strany.  

Do začátku dubna se navršilo mnoho významných celostátních i mezinárodních událostí.    

4. dubna se slavnostní bohoslužbou v katedrále Svatého Ducha v Hradci Králové rozloučil se svou 

diecézí hradecký biskup Mons. ThLic Dominik Duka. Několik žehuňských věřících poznalo tuto 

významnou duchovní osobnost 23. června 2006 při jeho návštěvě v kostele Narození Panny Marie 

v Choťovicích a posléze i 18. března 2007 v kostele v Sánech při předávání žádosti o přeřazení 

Římskokatolické farnosti Žehuň pod Římskokatolickou farnost - proboštství Poděbrady.     

Z vnitropolitických a mezinárodních událostí znamenám ty, které se zájmem sledovali také 

občané naší obce.   
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Ve dnech 8. a 9. dubna navštívili Prahu nejvyšší představitelé Ameriky a Ruska, Barack Obama 

a Dmitrij Medveděv, aby  8.  dubna podepsali ve Španělském sále Pražského hradu americko-ruskou 

smlouvu START o snížení počtu jaderných zbraní. 

10. dubna ráno se při cestě do Prahy zastavil Mons. Dominik Duka v rodišti českého  biskupa sv.  

Vojtěcha v Libici nad Cidlinou. Poté za přítomnosti duchovních, světských i politických  představitelů 

slavnostně přebíral v chrámu Svatého Víta správu pražského arciděkanství od pražského  kardinála 

Miroslava Vlka. Stalo se to předáním biskupské berle.  

Všichni, kteří jsme prostřednictvím televize sledovali  tento jedinečný slavnostní akt, jsme při 

nečekaném přerušení slavnostního programu ustrnuli, když vystoupila hlasatelka  s aktuální 

mimořádnou  zprávou o leteckém neštěstí u Smolenska  v Rusku, při němž mezi 132 ohlášenými  

oběťmi leteckého neštěstí zahynul i polský prezident Lech Kaczyński s manželkou. Později sdělovací 

prostředky hovořily o 96 identifikovaných obětech.  
Letadlo havarovalo při přistání na ruském letišti Smolensk. V mlze zavadilo o stromy, spadlo, 

rozbilo se na několik částí a začalo hořet. Neštěstí se stalo dva kilometry od letiště Severnyj. Prezident 

letěl do Ruska uctít 70. výročí masakru v Katyni, při němž sovětská NKVD nechala na Stalinův 

rozkaz postřílet  22 000 polských důstojníků, intelektuálů  a policistů.  V letadle TU 154 byli i 

guvernér polské centrální banky Slawomir Skrypek, vojenští hodnostáři, duchovní a novináři. Také naše 

vláda vyhlásila dny smutku na víkend 17. a 18. dubna.   

Týden po podepsání americko-ruské smlouvy v Praze, podle níž se mají tyto velmoci zbavit  

části svých jaderných arzenálů, se konal 13. dubna  ve Washingtonu významný summit o jaderné 

bezpečnosti.  Ochota zbavovat se zvolna dědictví studené války  je asi nejpatrnější v historii. Obě 

velmoci chystají též snížit zásoby plutonia, připraveného  pro výrobu nukleárních zbraní.  Na summitu 

zaznělo varování, že jaderný materiál končí často  ve špatných rukou.  

Všeobecnou pozornost vzbuzovaly zprávy, byť se našich občanů přímo netýkaly,  o výbuchu 

islandské sopky Eyjafjallajökull, jejíž prach ohrožoval  několik týdnů leteckou dopravu v celé Evropě.  

Pozornosti našich spoluobčanů neunikly také četné zprávy o pedofilních skandálech katolických 

kněží, které zasáhly celou Evropu, zvláště když se  výčitky vršily též na hlavu současného papeže 

Benedikta XVI., který  údajně těmto skandálům v minulosti nečelil, ale měl je utajovat.  

65. výročí konce druhé světové války připomínaly 8. května v naší obci pouze státní prapory na 

budově obecního úřadu a školy. V Praze a větších městech se konaly různé vzpomínkové akce. 

Bombastické oslavy proběhly 9. května v Moskvě. Na Rudém náměstí pochodovalo na 11 000 vojáků, 

včetně příslušníků Severoatlantického paktu. Mezi evropskými státníky, kteří se oslav účastnili,  

nechyběl ani náš prezident Václav Klaus.  

I v  Žehuni zavládlo překvapení, když se do sněmovny při parlamentních volbách  dostaly dříve 

neznámé politické strany -  TOP 09 a Věci veřejné.  Pozornosti občanů neušla také zpráva, že se jedná 

o nejdražší parlamentní volby v historii České republiky. Důsledkem voleb byla pak nová vláda  v níž 

Mirka Topolánka nahradil premiér Petr Nečas.  

Prostřednictvím sdělovacích prostředků sledovali naši občané se zájmen i vzdálené světové 

události,  jako byla například ropná katastrofa v Mexickém zálivu nebo zázračné přežití a vyproštění 

horníků v Chile.  

Naproti tomu rozhořčení  u převážné většiny našich občanů vzbuzovala dlouhodobě 

projednávaná kauza žhářů z Vítkova, kteří 19. dubna 2009 hodili tři zápalné láhve do místnosti 

v budově romské rodiny, při níž byly poraněny tři osoby; nejvážněji dvouletá Natálka, která přežila  

jen zázrakem.  Po nesčetných operacích si ponese vážné následky zranění po celý život.  Chtěli 

bychom věřit,  že dvaadvacetiletý trest odnětí svobody pro tři pachatele a dvacet  let pobytu za 

mřížemi čtvrtého z útočníků bude dostatečnou výstrahou pro další extrémisty.  

15. prosince jsme se dozvěděli, že byl schválen schodek rozpočtu pro rok 2011 ve výši 135 

miliard korun.  

 

Volby  
Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu  České republiky ve dnech 28. a 29. května 

prováděla v Žehuni volební komise v tradičním  složení:  předseda Jaroslav Brzák, zapisovatelka 
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Marcela Ševčíková, členové Emilie Matoušková, Hana Fialová a Alois Štika. Voleb se účastnilo 257 

občanů, tj. 68,60%, platných hlasů bylo 254.  Nejvíce, 91 hlasů (35,80%) získala ČSSD, ODS volilo  

44 občanů (17,20%, třetí místo obsadila KSČM s 36 hlasy (14,20%), dále následovaly TOP 09 24 

hlasů (9,40%), Věci veřejné 20 hlasů (7,90%), Suverenita-blok J. Bobošíkové 15 hlasů (5,90%), 

Strana práv občanů  7 hlasů (2,80%), Strana zelených 5 hlasů (2,00%), Dělnická strana sociální 

spravedlnosti 3 hlasy (1,20%), po dvou hlasech s 0,80% obsadily kandidátky Občané CZ, Sdružení pro 

republiku, KDU-ČSL a Strana svobodných občanů, 1 volič vhodil do schránky hlasovací lístek České 

pirátské strany (0,40%).  

Volební účast na Kolínsku byla 62,38%. Z toho bylo 99,37% platných hlasů. Česká strana 

sociálně demokratická získala 24,05% hlasů, druhé místo obsadila Občanská demokratická strana 

s 22,04% hlasů, na třetím místě skončila strana TOP 09 se 14,53% hlasů.  

Nymbursko jako celek zůstalo věrné pravici, bodovala ODS i TOP 09; k volebním urnám se zde 

dostavilo 63,4% oprávněných voličů; kromě Nymburka zvítězila ODS v pěti městech.  

Středočeský kraj zaznamenal volební účast 64,26%; ODS 23,9%, ČSSD 20,5%, TOP 09 17,6%, 

KSČM 11,0%, VV 10,7%.  

 Praha dosáhla nejvyšší  volební účast v zemi - 67,99%; strana TO0 09 získala 27,3% hlasů, ODS 

24,8%, ČSSD 15,2%, VV, 10,3%, KSČM 6,5%. 

V celostátním měřítku dostala ČSSD 22,08% hlasů, ODS 20,22%, TOP 09 16,7%, KSČM 

11,27%, VV 10,88%; volební účast - druhá nejnižší za posledních dvacet let -  dosáhla 62,6%.  

Celkem 5 230 859  voličů rozhodlo, že do sněmovny se dostalo pět stran - ČSSD, ODS, TOP 09, 

KSČM a Věci veřejné. Prohrály velké strany a staré tváře. Pravice  se rozdělila a uspěla. Česká 

poslanecká sněmovna již nemá malé politické strany. Už zde není jedna velká pravicová strana, ale 

spíše dvě větší pravicové strany. Přestože sociální demokracie získala nejvíce hlasů, skutečným 

vítězem se stal nováček TOP 09. Politologové soudili, že voliči hlasovali proti zpupnosti a 

zkorumpovanosti stranických špiček. Výsledkem voleb je prohra dvou největších parlamentních stran, 

které od 90. let ovládaly politickou scénu. Lidé dali najevo, že chtějí, aby vládu sestavovali lidé, kteří 

nekradou a nemají za sebou žádné korupční skandály. Levice naopak soudí, že na tyto volby nejvíce 

doplatí lidé, kteří nemají vysoké příjmy. Vyslovují se také důvody, proč letošní volby překvapily. 

Příští rok ukáže, která skupina měla blíže k pravdě.  

Složení sněmovny: 

Strana                        Počet křesel           Procento 

ČSSD         56   28,0 

ODS         53   26,5 

TOP 09         41              20,5 

KSČM         26   13,0 

VV         24           12,0 

Do Sněmovny se nedostala Křesťanská demokratická unie-Československá strana lidová 

s 4,39%, Strana práv občanů zemanovci s 4,33%, Suverenita-blok J. Bobošíkové s 3,67%, Strana  

zelených s 2,44% a dalších 17 stran, které ve volbách kandidovaly. Statisíce hlasů ztratily ODS a 

ČSSD. Funkce předsedů stran se vzdali předsedové Jiří Paroubek z ČSSD,  Cyril Svoboda 

z KDU-ČSL,  Ondřej Liška ze Strany zelených a   Miloš Zeman ze nově založené Strany práv občanů 

zemanovci.  

        Ačkoliv sociální demokracie získala nejvíce hlasů, nemá jich dost na to, aby zabránila 

středu a pravému středu pokusit se o sestavení většinové vlády.   

Po sobotních nočních oslavách ve štábech ODS, TO0 09 a Věcí veřejných a vyhlašování 

společného plánu „na vládu rozpočtové odpovědnosti“ lídři vystřízlivěli. Jejich první „oťukávací“ 

schůzky ukázaly, že vytvoření koalice nebude zase tak snadné.  

22. června se poprvé sešla nová v sněmovna, v níž zasedá 114 nových poslanců. 28. června 

jmenoval prezident republiky premiérem Petra Nečase z ODS. 6 ministerských křesel obsadila v nové 

vládě ODS, 5 TOP 09, 4 Věci veřejné. Novou vládu jmenoval prezident republiky 13. července 2010.  
1
 

                                                 
1 Dokumentace č. 1302/10-14a a dokument u zápisu kroniky  
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Činnost obecního úřadu 

V roce 2010 se konala do voleb  zastupitelstva pouze čtyři zasedání zastupitelstva obce. 1.března 

se projednávala rozpočtová opatření č. 7/2009 a č. 1/2010, schvalovala se inventarizace majetku, při 

níž byl vyřazen majetek ve výši 110 223,80 Kč, byla podána zpráva o přezkoumání hospodaření obce 

za rok 2009,  dodatek č. 1/2010 se společností SOP Přelouč a.s., projednávala se úprava hranice 

katastru  Žehuň - Choťovice, která je navržena tak, že hranice katastru půjde po břehové hraně náhona 

o celkové výměře 1 ha 257m2 a bude zapsána na list vlastnictví obce Choťovice. Náhradou bude obci 

Žehuň zapsána do listu vlastnictví obce nově vytvořená parcela č. 900/1 o stejné výměře v  k.ú. Žehuň. 

Se společností VaK a.s. Nymburk byl dohodnut nový splátková kalendář na splácení finančních 

prostředků, a to 50 000 ,- Kč měsíčně, zbývající část se uhradí ihned po prodeji obecních pozemků. Na 

základě protokolu předal Pozemkový úřad Nymburk obci 82 javorů, které jsou součástí polní 

komunikace C2 okolo dálnice směrem k ekologickému mostu v hodnotě 96 961,20 Kč. Dále se 

projednávaly žádosti ZŠ a MŠ o příspěvek na školu v přírodě,  o bezplatný pronájem tříd, šaten a 

sociálního zařízení pro Dům dětí a mládeže Symfonie Poděbrady pro kroužky dětí naší školy a o 

pronájem cvičebny, šatny a sociálního zařízení v objektu ZŠ k nácviku břišních tanců, který vede paní 

Helena Novotná z Dobšic. Obec Žehuň znovu požádala Biskupství Hradec Králové i 

Římskokatolickou farnost Poděbrady o souhlas se směnou pozemku č. 148/1 o výměře 10 766 m2 za 

obecní pozemek č. 512/1 pro získání stavebních parcel; církev se směnou souhlasí. Starosta obce 

informoval  o soudu  ve sporu mezi obcí a firmou Havelka (kotelna ZŠ), který proběhne 29.3. 2010. 

VIS Hradec Králové, s.r.o. navrhuje, aby obec rozhodla, má-li zájem dořešit kanalizaci ve zbývající 

části obce; je nutné vypracovat do konce dubna 2010 dokumentaci pro územní řízení, na podzim podat 

žádost pro rok 2011. Dále se na zasedání jednalo o úhradě neinvestičních nákladů  na dva žáky, kteří 

navštěvují školu mimo obec. Mikroregion  Kolínské Zálabí předložilo zprávu o výsledku hospodaření 

svazku za rok 2009 a MAS Zálabí zaslal  zápis z valné hromady. 

Stavy peněžních prostředků k datu 31.12.2009  činily: 

BÚ KB Nymburk  3 562 890,50 Kč 

BÚ Česká spořitelna Poděbrady       22 699,30 Kč 

Jiné závazky obce k datu 31.12.2009: 

Dlouhodobý bankovní úvěr  2 470 000, -  Kč 

Jiné závazky   3 835 000, -  Kč 

Leasing      458 457,30 Kč 

 

9. června 2010 se na zasedání Zastupitelstva obce projednával závěrečný účet za rok 2009, který 

se během roku upravoval sedmi rozpočtovými opatřeními. 

 Schválený rozpočet                Upravený rozpočet 

Příjmy za rok 2009: 8 917 500,- Kč 10 458 340,31 Kč 

Výdaje za rok 2009: 4 884 500,- Kč   6 615 069,69 Kč 

Zůstatek peněžních prostředků k 31.12.2009 činil    3 858 589,80 Kč 

Z toho:  BÚ Komerční banka     3 562 890,50 Kč 

              BÚ Česká spořitelna          22 699,30 Kč 

 

Zastupitelstvo obce   Žehuň vyslovilo souhlas s uzavřením smlouvy o budoucí smlouvě o zřízení 

věcného břemene s obcí Hradčany na pozemkové parcely par. č. 428, parc. č. 494 a parc. č. 539 v  k.ú. 

Hradčany, a to bezúplatně.  Při investiční výstavbě stavby „Kanalizace a ČOV Hradčany“ budou na 

pozemcích parc. č. 494 a parc. č. 539 uloženy kanalizační stoky, na pozemku parc. č. 428 bude uložen 

odpadní kanál v ČOV, vyústní objekt, příjezdová komunikace k ČOV a přípojky NN pro ČOV. ČEZ 

distribuce bude provádět stavbu Žehuň k NN a demontáž venkovního vedení NN pro rybářské sádky. 

Stavba povede přes obecní pozemek par. č. 725/1 v  k.ú. Žehuň. ZŠ a MŠ předložila zastupitelstvu 

obce výroční zprávu za rok 2009.  Její stručný obsah se uvádí v kapitole Školství.  

Dále zastupitelstvo obce rozhodlo, že místní tělovýchovné jednotě, oddílu kopané, uhradí na 

základě předložených pokladních dokladů upomínkové předměty do výše  

3 000,- Kč   pro pořádající oddíl fotbalového turnaje, kterého se zúčastní žehuňští fotbalisté  3. 

července 2010 v Moravských Málkovicích. Starosta obce informoval o způsobu prodeje pozemku 
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směrem na Dobšice k výstavbě rodinných  domků  a o nezájmu uchazečů o koupi nemovitost čp. 5 - 

bývalé pošty. Obecně prospěšná společnost „Zlatý pruh Polabí“ žádala o příspěvek 5,- Kč za občana 

na zviditelnění obce na propagačních materiálech. Zastupitelstvo obce rozhodlo zvýšit peněžní 

příspěvek na založení vkladní knížky pro nové občánky na  

500,- Kč.  

 

4. srpna 2010 informovalo zastupitelstvo obce své občany, že obec obdržela od Středočeského 

kraje  sdělení, že bylo vyhověno dvěma žádostem o dotaci z fondů Středočeského kraje pro rok 2010. 

Jedná se o dotaci z Fondu rozvoje obcí a měst na úroky z úvěru a dále z Fondu kultury a obnovy 

památek na výměnu oken na staré školní budově  

čp. 52.  

Další informace podal starosta obce o dokončení kanalizace. Podrobnost uvádím v kapitole 

Kanalizace. Starosta obce hovořil také o komunálních volbách, řešila se žádost paní K.V. o povolení 

splátkového kalendáře na přípojku na kanalizaci a ČOV ve výši  

30 000,- Kč,  žádost občanů z Dobšické ulice o zřízení autobusové zastávky na znamení pro linky č. 

270036 Poděbrady-Žehuň-Hradčany a č. 270025 Městec Králové- Kolín pro veškeré spoje  v obou 

směrech. 

Při posledním soudním jednání  ve sporu s firmou Havelka ohledně dodávky tepla pro ZŠ Žehuň 

došlo k oboustranné dohodě.  Obec uhradí žalobci částku ve výši 48 754,- Kč, což je polovina z 

požadované částky, soudní výlohy si hradí každá strana sama.  

Na základě požadavků občanů ohledně bezpečnosti dopravy přes obce se uskutečnilo jednání za 

účasti zástupců MěÚ Kolín, odboru dopravy, Policie ČR DI Nymburk, SUS Kutná Hora, starosty a 

jednoho občana. Na sklonku roku se občané dozvěděli, že podle rozhodnutí  Odboru dopravy MěÚ 

Kolín bylo uděláno  pro bezpečnost v obci maximum a připomínky vidí jako neopodstatnělé.  

Podle návrhu nové smlouvy o nájmu hrobového místa na místním hřbitově na dobu 10 let  bylo 

schváleno 4,- Kč za m2  na rok.  
 

Na zasedání Zastupitelstva obce 4. října 2010 vyjádřila obec souhlas s uzavřením smlouvy o 

smlouvě budoucí se společností Maděra a Šípek, s.r.o. o zřízení věcného břemene na pozemku par. č. 

390 ve vlastnictví obce Žehuň v k.ú. Hradčany. Účelem smlouvy je položení nového kabelového 

vedení NN v rozsahu 16 m2 nebo 26 m délky za jednorázovou úplatu 1 000,- Kč.  

Zastupitelstvo obce Žehuň souhlasí  s uzavřením  mandátní smlouvu č.321/2010 k zajištění 

dopravní obslužnosti na území okresu Nymburk pro rok 2011. Podle ní prokazatelná ztráta pro naši 

obce činí 63 750,- Kč, to je na každého občana 150,- Kč. Uvedená částka má být uhrazena ve dvou 

stejných splátkách k 31.3.  2011 a k 30. 9. 2011.  
 

 

Volby do obecního zastupitelstva  

 se konaly ve dnech 15. 10. - 16.10. 2010. Volební komise pracovala ve složení: předsedkyně 

Hana Fialová, místopředseda Alois Štika, zapisovatelka Marcela Ševčíková, členové Mgr. Monika 

Fišerová, Jaroslav  Brzák,  Josef  Jedlička. Ve voličských seznamech bylo zapsáno 262 osob. Kopie 

výsledku voleb je součástí dokumentů kroniky. 

 

         Do Zastupitelstva obce Žehuň byli zvoleni: 

          uvádím v pořadí  podle počtu získaných hlasů:  

   Jiří Podval, 

                    Zdeněk Ševčík,  

             Bc. Ondřej Jedlička, 

                    Jana Urbanová, 

             Ing. Vlastimil Dubský. 

             Ondřej Heřmanský 

                                  Ing. Karel Horák.  
2
  

                                                 
2  Dokumentace č. 1294/10-6b) a dokument u zápisu kroniky  
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Na ustavujícím  zasedání Zastupitelstva obce Žehuň dne 8. listopadu  2010, kterého se    

účastnilo všech sedm zvolených zastupitelů  a nezvykle velké množství občanů, byli zvoleni:  

starostou obce Ing. Karel Horák (4 zastupitelé pro, 3 se zdrželi hlasování),   

místostarostou Jiří Podval (6 zastupitelů pro, 1 se zdržel hlasování), 

předsedou finančního výboru Jana Urbanová (6 pro, 1 se zdržel hlasování),  

předsedou kontrolního výboru Ing. . Vlastimil Dubský (6 pro, 1 se zdržel hlasování),  

předsedou komise životního prostředí Zdeněk Ševčík (6 pro, 1 se zdržel hlasování).  

Starosta obce i místostarosta budou vykonávat funkce jako dlouhodobě neuvolnění.  

  

 
Starosta Ing. Karel Horák podepisuje slib člena zastupitelstva obce  

 
Zastupitelstvo obce na zasedání 8. listopadu 2010 schválilo za členy  

finančního  výboru: 

Janu Urbanovou, Ing. Vlastimila Dubského, Bc. Ondřeje Jedličku,  

za členy kontrolní výboru: 

   Ing. Vlastimila Dubského, Ondřeje Heřmanského, Janu Urbanovou,  

za členy komise životního prostředí:  

Zdenka Ševčíka, Bc. Ondřeje Jedličku, Petra Krause.      

Dále byla ustavena inventarizační komise ve složení Ing. Vlastimil Dubský, Ondřej Heřmanský a 

Václav Fišer. Zastupitelstvo obce schválilo též řadu obecně závazných vyhlášek,  které vstoupí v 

 platnost od 1. ledna 2011. Po dohodě s odstupujícím starostou Václavem Fišerem budou mu 

vypláceny zákonem stanovené odměny v šesti měsíčních splátkách. Neuvolněným členům 

zastupitelstva obce byla odhlasována výše odměn podle zákona o obcích a nařízení vlády s platností 

od 9.11. 2010. 

Se společností Vakstav Jablonné nad Orlicí, s.r.o. byla uzavřena smlouva o půjčce  700 000,- Kč, 

kterou obec použije na dofinancování dokončené II. etapy stavby kanalizace. Obec zahájila  jednání o 

podmínkách připojení kanalizačního  řádu obce Dobšice na ČOV Žehuň.  
 

Zastupitelstvo obce 29. listopadu schválilo rozpočtové opatření  č. 6; příjmy  

8 904 434 ,- Kč, výdaje 9 081 338,- Kč, financování 176 904,- Kč. Dále se schvalovaly s účinností od 

1.1. 2011 změny o místních poplatcích, odměny za výkon funkce členů zastupitelstva. Podpisové 

vzory k  bankovním účtům a pro vedení účetnictví mají starosta obce, místostarosta a účetní. 

Obec Dobšice požádala o připojení kanalizačního řádu na ČOV Žehuň; bylo zahájeno jednání o 

připojení a připraví se smlouva o podmínkách připojení.  

Na staré budově školy byla vyměněna okna; náklady činily 1 273 858,- Kč, dotace od 

Středočeského kraje 1 219 1665,- Kč, obec doplatila 63 693,- Kč.  

Ing. Vlastimil Dubský upozornil na nevyhovující povrch vozovky před zdravotním střediskem 

po ukončení výstavby kanalizace.  
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Na posledním schválili zastupitelé návrh rozpočtu pro rok 2011. Příjmy  7 398 000,- Kč, výdaje 

3 193 000,- Kč. Dále schválili rozpočtový výhled na léta 2013-2014 a rozpočtové opatření č. 7: příjmy 

9 037 918, výdaje 9 108 247,Kč,  financování   

70 330,- Kč.  Do  příjmových položek  se zařazovala dotace na sčítání lidu, domů a bytů, upravovaly 

se příjmy z pronájmu pozemků, ve výdajích se upravovaly položky skutečného čerpání. Obecní 

nemovitost čp. 5 se prodává za 850 000,- Kč,  obecní pozemky určené k zástavbě za 150,- Kč/m2.  

Zastupitelé schválili úhradu ve výši 850 000,- Kč  za připojení obce Dobšice na kanalizační řád  

ČOV Žehuň. Dále schválilo podání žádostí na dotace z Fondů Středočeského kraje na úroky z úvěru, 

na autobusové čekárny, na pořízení výstroje a výzbroje pro jednotku sboru  dobrovolných hasičů a na 

pořízení biopopelnic.     

 Na sklonku roku byla provedena inventarizace majetku obce.  
3
 

 

Počasí 
 

 

11. a  18. ledna 2010 leželo i v Žehuni 40 cm sněhu  

 

 

 Rybník začal zamrzat už poslední týden v prosinci 2009. Do 20. ledna se teploty v Žehuni 

pohybovaly kolem -10°C, 11. ledna napáchala  sněhová kalamita po celé Evropě nedozírné škody. 

Udává se, že   v Čechách napadlo  nejvíce sněhu ve Středočeském kraji; výsledkem byly neuklizené 

ulice v městech, havárie na silnicích i na železnicích. V Žehuni jsme naměřili 27. ledna rekordní mráz 

-27°C,  led na rybníce dosáhl 31. prosince tloušťky  41 cm.  Mrazy přicházely ve vlnách. Většinou 

celý leden leželo kolem 30 i více centimetrů  sněhu. Lidé byli z neustálého odklízení sněhu unavení a 

mrzutí.     

 1. února dosáhl mráz  -14°C. Až do 16.  února měřila tloušťka ledu na rybníce 42 cm, 28. února  

ještě 30 cm. Pro téměř třiceticentimetrovou  vrstvu sněhu  se však bruslilo jen na dvou malých 

vyhrnutých kluzištích u Malé Strany. 24. a 25. února, kdy v poledne dosáhla  rtuť teploměru  až 

+12°C, zaznamenal pan Kavky první dva prolety včel.  28. února už sníh na zemi neležel.  

 Poslední 2 cm sněhu pokryly v Žehuni zem 16. března. Mezi pátým a desátým březnem  

poklesly noční mrazy až k deseti stupňům, jaro se však neodvratně hlásilo. Pan Kavka si  poznamenal: 

„5. března  jsem pozoroval přílet čejky chocholaté, 12. března -  přílet hejna špačků, 18. března - 

denní teplotu +15°C, 19. března +17°C, 20. března - přílet holuba divokého -  hřivnáče a na rybníce 

přílet potápky roháče, 22. a 23. března - včely nosí hojnost pylu,  27. března přílet vlaštovek,  

 28. března - přílet čápů.“   

                                                 
3   Dokument Inventarizační zápis je u zápisu kroniky  
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V dubnu klesla noční teplota pod bod mrazu ještě šestkrát, naposledy 23. dubna na -4°C,  

4. dubna se denní teplota blížila k 20°C, nejvyšší denní teplotu 25°C jsme v Žehuni naměřili  

29. dubna.  

V květnu se potvrdila nejen pranostika, že v máji nemá usychat pastýřova hůl do té míry, že 

nejen 23 dnů přineslo Žehuni   dešťové přeháňky, ale bouřky,  přívalové deště a povodně, které 

postihly naši zem, Slovensko, Maďarsko i Polsko a způsobily miliardové škody,   sesuvy půdy i  oběti 

na lidských životech. Udávalo se, že od roku 1997 jsou to již osmé povodně, které si vyžádaly v naší 

zemi škody za 154 miliard korun.   

Povodně a sesuvy půdy pokračovaly na Moravě, Plzeňsku a v Jihočeském kraji ještě začátkem 

června. Teploty ve dnech 9. až 12. června  vystoupily v Žehuni na 30°C až 33°C. Také v červenci jsme 

zaznamenali od 1.července  do 22. července dvanáct dnů s teplotami  nad 30°C, rekord 37°C jsme 

zapsali 12. července. Voda v rybníce dosáhla v dalších dnech 27°C. Rekordních 37 mm srážek spadlo 

23. července, na  některých místech v zemi opět vystoupila voda z koryt  řek.  

Za srpen  spadlo v osmnácti dnech  v Žehuni 125,5 mm vody -  2. srpna 23,8 mm, 7. srpna  

17 mm, 13. srpna 30,2 mm; na mnoha místech napáchaly rozvodněné potoky a řeky opět nedozírné 

škody a vyžádaly si pět lidských životů.   Největší škody vznikly na severu Čech.   

Až do prvního podzimního dne vystupovaly denní teploty často vysoko nad 20°C, 10. září až na 

27°C, 23. září na 25°C. Ve čtrnácti dnech napršelo 98,1 mm vody. Na severu Čech nastaly opět 

povodně. 29. září byl v 11 hodin vyhlášen III. stupeň nebezpečí na rybníce, 30. září na Cidlině 

v Sánech.    

Říjen byl s 6,3 mm srážek neobvykle suchý měsíc.  27. října klesla noční teplota na - 7°C, 

ostatních jedenáct nočních mrazíků se pohybovalo v rozmezí -1,5 až - 4°C . Z osmi mrazivých 

listopadových nocí pouze 28. listopadu klesla teplota na -10°C a 30. listopadu na -8°C, ostatní mrazy 

byly mírné. 29. listopadu jsem se probudili do záplavy čerstvého sněhu, který komplikoval na mnoha 

místech dopravu.  

V prosinci sníh ochromil autobusovou, vlakovou i leteckou dopravu; jediný den nezůstal bez 

sněhové nadílky,  i když se sněhové vrstvě z ledna zdaleka nevyrovnal.  Kromě dvou nocí bez mrazu 

klesal teploměr pod nulu v rozmezí -2°C až -17°C. Led na rybníce nepřesáhl tloušťku 19 cm.  
 

Přehled srážek 

leden      58,5 mm                květen      96,6 mm                září          98,1 mm 

únor        13,7 mm                červen     33,8 mm                 říjen          6,3 mm 

březen     33,- mm                červenec  83,4 mm                 listopad   50,7 mm 

duben      47,1 mm                srpen      125,5 mm                prosince  48,5 mm 

Celkem spadlo za rok 2010..........  695,2 mm 

    
 

Zemědělství 
V roce 2009  jsem se pokoušela v návaznosti na záznamy v Kronice JZD 25. únor v Žehuni, 

kterou jsem psala pro zemědělské družstvo do roku 1985,  pokračovat v  práci o zemědělství v Žehuni. 

Podařilo se mi získat nějaké informace od hlavních představitelů Sdružení soukromě hospodařících 

rolníků Ing. Ladislava Mojžíše a Jana Jehličky mladšího. Ing. Karel Horáka mi předal podklady     

 29. června 2010.   Impulz k  setkání s ním dala schůze zastupitelstva obce 9. června, při které jsem  

předkládala k nahlédnutí tištěný exemplář obecní kroniky za léta 2000 až 2009. Po schůzi mi Ing. 

Horák stručně sdělil doplňky k mému strohému kronikářskému záznamu o zemědělství za rok 2009, 

týkajícího se   protestních akcí zemědělců proti dotační politice Evropské unie a proti nízkým 

výkupním cenám   za mléko. Dozvěděla jsem se od něho, že se jako předseda Svazu chovatelů 

holštýnského skotu ČR účastnil jako jeden z řečníků na třech těchto protestech, dále mi stačil sdělit,  

že v těchto dnech uplynulo 20 roků od uznání nukleového chovu prasat na farmě v Choťovicích,  

kterou má ve vlastnictví.   

Přestože jsem v otázkách  zemědělství pouhým laikem a problematice nerozumím, pokusím 

dokončit  své předsevzetí a zachytit podle svých schopností alespoň střípky  obrazu zemědělství 

v Žehuni, pokud mi to ovšem  okolnosti umožní.  
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Dalším krokem, který jsem v tomto směru 11. června, podnikla, byla cesta za panem Vladimírem 

Polívkou, úřadujícím předsedou představenstva Agrodružstva Žehuň.  Věděla  jsem,  že prodejna 

Agrodružstva je už od února zavřena, a proslýchalo se, že se Agrodružstvo prodává a že pan Polívka 

odchází. Přesto jsem se rozhodla navštívit ho. Správní budova Agrodružstva zamčená, jen několik 

oken v přízemí otevřených, na zvonění nikdo nereaguje. Volám pana Polívku mobilem, a dozvídám se, 

že byl odvolán, že ho zastupuje místopředseda pan Jan Martinek, on že je v pracovní neschopnosti. 

Své odvolání z funkce prý vidí jako komplot proti své osobě.  Závěrem mi sděluje, že do tří týdnů se 

má situace vyjasnit a ozřejmit. Pak prý se může naše schůzka  uskutečnit. Vše však nakonec dopadlo 

jinak.  

Odcházím naplněna novou nadějí na zdar svého záměru. Navštívím ještě základní školu, místní 

knihovnu, podívám se na zdemolovanou pumpu před školou, vyfotografuji tři domy s nápisem Na 

prodej a poškozenou plechovou oponu na pódiu hřiště. Poznatky z těchto zastavení jsou však 

předmětem zápisu do jiných kapitol.  

Při setkání 29. června  2010 mi pan   Ing. Karel  Horák  poskytl mnoho odborných informací a 

zapůjčil mi publikaci, vydanou Svazem chovatelů holštýnského skotu v ČR „20. výročí založení Svazu 

chovatelů  holštýnského skotu ČR - 1900 - 2010“, kterou jsem si nejprve pro uvedení do problematiky  

pročetla. Z publikace jsem se dozvěděla, že ustavující členské  shromáždění Svazu chovatelů 

černostrakatého skotu v ČR se konalo 25. dubna 1990. V roce 1993 vstoupil svaz do Světové asociace 

chovatelů holštýnského skotu a zároveň do Evropské konfederace svazů chovatelů černostrakatého 

skotu.  

Ing. Karel Horák byl  od roku 1996 členem výboru Svazu chovatelů holštýnského skotu ČR, od 

roku 1998  jedním ze  dvou místopředsedů,  v roce 1999 byl zvolen předsedou a tuto funkci vykonává 

doposud.   

V roce 2001 rozhodlo ministerstvo zemědělství ČR, že Svaz chovatelů holštýnského skotu ČR se 

stal uznaným chovatelským sdružením pro holštýnské plemeno skotu v ČR a schválilo Šlechtitelský 

program, Řád plemenné knihy, finanční řád a sazebník plemenné knihy.  

Pořádání chovatelských výstav, které  uskutečňoval  Ing. Horák v Žehuni v rozmezí let 1990 až 

2000 s názvem  chovatelský den, se stalo od prvních měsíců činnosti jedním z prioritních úkolů svazu.   
4
 

Ing. Karel Horák se také účastnil dvou tématických zájezdů do zahraničí, které se staly v první 

dekádě fungování svazu významnou součástí vzdělávací a osvětové činnosti organizace. Zvláště byl 

přínosný zájezd do USA na „World Dairy Exto“ v Medisonu, prohlídka ISB a farem v Kalifornii a 

Wiskonsinu.  

V současné době obdělává Ing. Karel Horák 500 ha zemědělské půdy; podstatný úbytek nastal 

hlavně vypovězením nájmu pozemků Kinských za Choťovicemi, na nichž  byl založen asi před dvěma 

lety ovocný sad.  V Choťovicích má  Ing. Horák umístěno  220 prasnic nukleového a rozmnožovacího 

chovu. Prvních 150 prasnic bylo uznáno jako šlechtitelský chov 8. června 1990. Dnes je jeho  

nukleový chov plemene bílého ušlechtilého  v Choťovicích jediným ve Středočeském kraji a jedním ze 

dvanácti v celé České republice. Ohlédnutím za dvacetiletým úsilím se stala malá slavnost, uspořádaná 

v Choťovicích za účasti asi šedesáti osob.  

Podle slov Ing. Horáka se u nás v posledních třech letech produkovalo vepřové maso pod úrovní 

rentability, a to vedlo ke snižování počtu prasat.   V současné době jsme zásobiteli vepřového masa jen 

ze 60%, zatímco před pěti lety se ho u nás vyrábělo 120%, takže jsme je mohli vyvážet. Teprve od 

června letošního roku dostávají pěstitelé  za kilogram  vepřového masa 28 až 31 korun. 

Hlavním podnikatelským záměrem jeho farmy se stal chov 220 dojnic holštýnského skotu. 

Výnosy z produkce mléka byly v posledních třech letech nerentabilní; 5 až 6 korun za litr dodaného 

mléka zdaleka nemohly pokrýt výrobní   náklady, které činí až 8 korun. Teprve letos se dostává 

producent za litr mléka 7 až 7,58 Kč, což se pohybuje  na hranici rentability.  Je otázkou, zda k posunu 

přispěly také loňské protestní akce zemědělců.  

Na  první protestní akci  12. března 2009 před ministerstvem zemědělství  za účasti asi 8 000 

protestujících, vystoupil mezi osmi řečníky také prezident agrární komory Ing. Jan Veleba a za Svaz 

                                                 
4   Dokumentace  č. 1302/10-14 b 
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chovatelů holštýnského skotu hovořil o vážné situaci v komoditě mléka Ing. Karel Horák. Akce se 

účastnili též  zástupci Německa, Rakouska a šesti  východoevropských států. 

Ing. Horák a Ing. Veleba byli hlavními řečníky také   na druhé protestní akci u Památníku 

selského Povstání u Chlumce nad Cidlinou za účasti asi tisíce zemědělců  i na třetím shromáždění na 

Hradčanském náměstí  v Praze 2. prosince, kam se sjelo na tři až čtyři tisíce protestujících. Setkání se 

konala  v prostranství,  kde hovořil v dubnu americký prezident Barack Obama.  

 Nejvášnivější dav se podle slov Ing. Horáka sešel na prvním protestním shromáždění před 

ministerstvem zemědělství 12. března. Cílem všech těchto akcí bylo upozornit EU jednak na 

nedostatečnost dotací pro nové státy unie a za druhé na nepřijatelné rozdělováni českých dotací ve 

prospěch mléka.  

Zablokování silnice 19. června označil Ing. Horák jako nešťastné a vylévání mléka 29. a 30. října 

mělo být jen atrakcí pro novináře, ve skutečnosti šlo prý víceměně o obarvenou vodu a syrovátku.  

Na farmě Ing. Karla Horáka je zaměstnáno  v současnosti, včetně tří členů jeho rodiny, jen 19 

lidí, 5 obstarává skot a ostatní pracují u prasat a v rostlinné výrobě. Manželka Ing. Iva Horáková 

zajišťuje ekonomický úsek, syn Ing. Jiří Horák, absolvent vysoké školy zemědělské, je agronomem a 

budoucím dědicem rodinného podniku.  

16. července při náhodném setkání s paní Krečmerovou se dozvídám, že budova Agrodružstva je 

už asi měsíc uzamčena, jsou vystěhovány kanceláře dálnic a silnic,  dílny, pouze v pekárně se některé 

dny v týdnu peče. Celá situace je nepřehledná, paní Krečmerová ani neví, co se stalo se zbožím 

v prodejně, některé zásuvky i s penězi jsou prý vypáčené. Pan Polívka se podle jejich slov už nevrátí, 

je stále v pracovní neschopnosti.  

17. července jsem se od paní Milady Kavkové, účetní  Agrodružstva dozvěděla, že Agrodružstva 

mělo původně 13 členů, k 1. lednu 2010  bylo evidováno 11. Jsou to: Vladimír Polívka z Převýšova,  

v červnu 2010 odvolaný předseda, Jan Martinek ze Žehuně,   místopředseda, Vladimíra Dostálová - 

Říhová‚ (první manželka Jana Jehličky), která předala plnou moc svému druhému manželovi panu 

Martinu Říhovi, Květa Votavová ze Žehuně,  Vladislav  Štěrba z Choťovic, Ing. Miloslav Peterka 

z Poděbrad, Ing. Pavel Znamínko z Poděbrad,  Zdeňka  Matysovová z Choťovic, Michal Bartůněk 

z Opolánek,  Luboš Bydžovský z Hradčan, Jana Kropáčková (pracovala údajně v družstvu jako 

zootechnička asi rok),  pan Dobřichovský   z Opolánek jako poslední zemřel.   Účetní paní Milada 

Kavková, která je pouhým zaměstnancem Agrodružstva,  má dosud  do budovy Agrodružstva přístup. 

Potvrdila mi slova paní Alžběty Krečmerové o tom, že některé zásuvky byly vypáčeny, ztratil se 

nějaký deník i s penězi. Rozhodující osobou v Agrodružstvu je údajně pan Martin Říha a Ing. Pavel 

Znamínko. Asi v polovině června dostaly výpověď  Stavby silnic a dálnic  a Zempra. Budova se 

údajně prodává.  Celé dění kolem Agrodružstva je zahaleno do neproniknutelných záhad, do kterých 

je těžko nahlédnout, a kdo podrobností zná, nepoví.   Nikdo neví, kam zmizelo z prodejny zboží.  

Zatím nezvěstná je i Kronika JZD 25. únor v Žehuni. V průběhu uplynulých let mi ji pan 

Vladimír  Polívka několikrát krátkodobě zapůjčil; marně jsem ho žádala o předání ke kronikám obce 

Žehuň. Ujišťoval mě, že až  ukončí své působení v Agrodružstvu Žehuň, kroniku podle slibu daného 

Ing. Řehákové předá do archivu v Lysé nad Labem.  

 Pan Polívka, který bydlí v Převýšově,  se do družstva nevrátil, byl dlouhodobě nemocný, jeho 

mobil nedostupný. U ředitele Státního archivu Nymburk se sídlem v Lysé nad Labem PhDr. Michala 

Řezníčka jsem 23. listopadu 2010 zjistila, že kronika do archivu předána nebyla. V pátrání je 

nápomocný i současný předseda Obecního úřadu Žehuň Ing. Karel Horák, který mi počátkem 

letošního prosince sdělil, že pana Polívku  má kroniku u sebe. Na počátku roku 2011 jsem kroniku 

v doprovodu Ing. Pavla Znamíka a Martina Říhy našla v jedné z kanceláří  Agrodružstva. Ti mi 

kroniku předali.  

 

 

Žehuňský rybník 
Rybolov byl určen na 19. až 21. října, ale termín zpočátku odvolán, protože 29. září byl v 11 

hodin vyhlášen na rybníce III. stupeň nebezpečí. 30. září trval III. stupeň na Cidlině v Sánech. Zprávy 

v rozhlase však uváděly, že domy v Sánech ohroženy nejsou, protože řeka je od obce vzdálena, byla  
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zaplavena pouze pole a luka. Voda však postupně opadávala, takže výlov se přece jen konal v původně 

stanoveném termínu. Nový porybný pan Pavel Berka  mi sdělil, že on sám přesná čísla výtěžku 

rybolovu nezná.  
5
 

  O rybníku a vodníkovi se vypráví několik pověstí.  
6
 

 

Český svaz včelařů  
eviduje v Žehuni tyto včelaře a včelstva: Oldřich Branda má asi 20 včelstev, Petr Štěrba 8, 

Vladimír Rous 6, Alois Štika 4. Pan Štika vytočil od jednoho včelstva asi 18 kg medu. Včelaři ze 

Žehuně patří k organizaci v Městci Králové, která obdržela  od Obecního úřadu v Žehuni na rok 2011 

příspěvek 1000,- KČ. 
 

 

Kultura 
V Žehuni se eviduje šest nemovitých kulturních památek, zapsaných v Ústředním seznamu 

kulturních památek ČR. Jsou to: 
7
 

 

44587 / 2-1974 S Kolín Žehuň Žehuň   kostel sv. Gotharda střed obce   Č   

17535 / 2-1975 S Kolín Žehuň Žehuň   
socha sv. Jana 
Nepomuckého 

náves, JZ od kostela   Č   

49727 / 2-4406 P Kolín Žehuň Žehuň čp.1 fara     Č   

50199 / 2-4425 P Kolín Žehuň Žehuň čp.2 motorový mlýn 
střed obce, S od 
kostela 

  Č   

50200 / 2-4413 P Kolín Žehuň Žehuň čp.7 vila S od kostela   Č   

50201 / 2-4424 P Kolín Žehuň Žehuň čp.52 

škola, s omezením: bez  

 
novodobé přístavby 

    Č 
  
 

           

 

Jak jsme naplnili  kulturní plán obce  

Hlavní náplní Novoročního přátelského posezení seniorů 14. ledna vyprávění pana Zdeňka 

Rosche o jeho pobytu v Americe.  
8
2010 bylo kromě gratulací jubilantům, hudby, chvilky vtipů a 

pohoštění  zajímavé 

Při druhém přátelském posezení 11. února jsme si   prohlédli dokumentační materiály ke kronice, 

gratulovali  jubilantům, poslouchali hudbu a sledovali další vyprávění pana Zdeňka Rosche o tom, jak 

se mu dařilo  v Americe, kde žil v letech 1968 až 2001, a posléze  se navrátil do rodné Žehuně. 

Pohoštění mělo tentokrát masopustní ráz. Pozorné hostitelky paní Božena Lebedová, paní Libuše 

Vondrušková a paní Hana Senohrábková podávaly též jitrničky.  

Při třetím přátelském posezení 11. března jsem otevřela druhý díl kroniky a vrátili jsme se o 

šedesát devět let zpátky do válečného  roku 1941, účastníci si prohlédli dokumentační matriály ke 

druhému pololetí roku 2009, nezapomněli jsme na gratulaci jubilantům, chvilku vtipů, vyprávění pana 

Zdeňka Rosche a pohoštění. 

 

 

                                                 
5  Dokumentace č. 1289/10-1b) a dokument u zápisu kroniky  
6  Dokument je u zápisu kroniky     
7  Dokumentace  č. 1296/10-8a, č. 1297/10-9a 
8  Dokumentace  č. 1290/10-2a, dokumenty u zápisu kroniky  
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        Přátelské posezení seniorů 11. března 2010       Kronika obce Žehuň - II. díl, rok 1941  

 

13. března se konal na Hradčanech Ples obcí. Žehuň zakoupila věcné ceny do tomboly v hodnotě 

1 500,- Kč.  
9
 

 
 

 22. března uspořádala základní a mateřská škola tradiční vynášení smrtky.  

 

      
                            Zastavení na návsi                                  Vyprovázíme smrtku  

. 

Jedinečnou akcí se stal 3. dubna první ročník velkého sjezdu dolní Cidliny -  otevírání řeky,  

neboli Želviáda na Cidlině. Na čtyřicet lodí s jednočlennou nebo dvoučlennou posádkou startovalo 

                                                 
9  Dokumentace č.  1301/10-13b 
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v 11 hodin pod hrází Žehuňského rybníka pod mostem U Klapky. Po  několikahodinové dobrodružné 

jízdě, při které  se některé posádky  nevyhnuly prvnímu jarnímu osvěžení ve vlnách Cidliny, se 

účastníci   setkali u soutoku, kde je v restauraci „Soutok“ čekalo vyhodnocení soutěže a vodácký 

candrbál s hudbou.  Část  vodáků se po závodě veselila v místním hostinci u Volejníků.  
10

 

 

               
Lodě jsou připraveny na otevírání řeky 

 

8. dubna jsme při přátelském setkání seniorů nalistovali v kronice válečný rok 1942, prohlídli 

jsme si  rodinné album paní Růženy Hamáčkové, knihovnice paní Hana Eliášová  přečetla veselou 

povídku o problému s oplacením  regulačních poplatků důchodců.   Bohaté pohoštění a chvilka vtipů 

navodila atmosféru k veselé historické scénce -  příchodu pocestných do Vaníčkova zájezdního 

hostince, nynějšího kulturního domu.   

Tím jsme ukončili třetí kolo přátelských setkávání. Všech 26 seniorů se jednomyslně shodlo, že 

je nám spolu dobře a že tedy na podzim zahájíme čtvrté kolo těchto schůzek Srdečně zveme do našich 

řad všechny nestárnoucí seniory, kteří se s námi chtějí nejen zasmát a pobavit, ale i trochu poučit a 

dozvědět se něco zajímavého z bohaté historie naší obce.  
 11

 

 

       
Scénka  - pocestní přicházejí do Vaníčkova zájezdního hostince - 

dnešního kulturního domu čp. 11 

 

 

Čarodějnický  rej  s  tancem  30. dubna  2010  se opět vydařil a zastrašil i hrozící mraky. Dvě 

stovky spokojených návštěvníků se bavily hudbou skupiny BRTNÍK, která se rozléhala nočním tichem 

dlouho přes půlnoc. Pořadatelky nezapomněly ani na bohaté občerstvení.   

                                                 
10  Dokumentace č. 1289/10 -1a 
11  Dokumentace  č.  1290/10-2a 
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Velký čarodějnický rej 30. dubna může začít 

 
 

8. a 9. května pouťové atrakce rodiny Roklových přivedly v sobotu na žehuňskou náves opět 

jen hrstku rodičů nebo prarodičů s dětmi. Svezení na malém kolotoči, tříminutové poskákání na 

trampolíně nebo dovádění na nafukovacím hradu stálo 30 korun, pohoupání 20 korun, střelnice zela 

prázdnotou a stánek s perníkovými srdci a jinými sladkostmi navštívilo jen několik málo kupujících.  

 
 

V neděli  9. května v Den matek obešly členky kurní komise obecního úřadu  90 žen ve věku od 

padesáti let  a podarovaly každou karafiátem a  přáníčkem, které  vyrobily děti ve škole.  

 
 

Dětský den 30. května 2010 nepokazila  ani nepřízeň počasí. Pestrý dvouhodinový program 

dvojice Vanda a Standa přesunula kulturní komise obecního úřadu pohotově do sálu kulturního domu 

a vše proběhlo k plné spokojenosti  padesátky dětí, přítomných rodičů, prarodičů a účinkujících.  
12

 

 

 
O Dětském dnu se bavíme dobře, i když venku prší 

 

 

Obecní úřad v Žehuni uspořádal 4. září Den záchranářů. Bylo to podruhé od roku 2006. Svou 

techniku,  výstroj a zručnost předvedli  dobrovolní i profesionální hasiči, policie a záchranářské 

složky. Zajímavé nahlédnutí do zásahového vozu dálniční policie  si nenechali ujít nejen kluci,  ale  i 

tatínkové. Dvě  zdvižné plošiny vozily neúnavně po celé odpoledne zájemce až do oblak nad areál 

zemědělského družstva, kde se akce konala. Odpoledne provázela hudba a soutěže pro děti se sladkou 

                                                 
12  Dokumentace  č. 1290/10-2b 
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odměnou. Zpestření  přineslo také svezení na rybníce v  záchranářském motorovém člunu Správy 

železniční dopravní cesty. Akci ukončila   večerní taneční zábava.  
13

 

Při Dni záchranářů  byla také zpřístupněna v areálu kostela sv. Gotharda barokní kostnice z roku 

1766.   

 

 
4. září na Den záchranářů navštívilo kostnici na 150 lidí 

 

 

Výlet do dobrovického cukrovaru a dobrovických muzeií, který uspořádala kulturní komise 

obecního úřadu v sobotu 2. října 2010 se vydařil po všech stránkách. Poznali  jsme za plného provozu 

jeden ze sedmi cukrovarů, který se do dnešních dnů na území České republiky zachoval, navštívili 

jsme v areálu cukrovaru expozici řepařství, cukrovarnictví,   lihovarnictví a muzeum města Dobrovice. 

Krásné podzimní počasí a chutný oběd umocnily dojem z výletu.  Děkujeme za pohodově prožitý den.  
14

 

 
Jedna ze skupin v provozu cukrovaru 

 

14. října zahájili senioři čtvrtý ročník přátelských setkávání.   Program vyplnila zdravotní 

přednáška paní Hany Eliášové, chvilka vtipů v podání paní Hany Senohrábkové a Hany Eliášové, 

kronikářka  hovořila o přípravných pracích na záchraně barokní kostnice a v závěru se rozpředla 

výměna názorů na jednotlivé kandidáty do komunálních voleb.   Nechybělo ani občerstvení a 

                                                 
13  Dokumentace č.  1291/10-3a, č. 1291/10-3b  a dokument u zápisu kroniky  
14  Dokumentace  č.  1290/10-2a  
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reprodukovaná hudba. Jenom muži   tentokrát pro nedorozumění mezi sebou  - až na pana Eliáše - 

nepřišli.  

 
14. října 2010 zahajujeme již čtvrtý ročník přátelských setkávání  

 

Druhé podzimní  přátelské  setkání seniorů 11. listopadu 2010 navštívil také nově zvolený 

starosta pan Ing. Karel Horák a místostarosta pan Jiří Podval. Po přivítání a vzpomínce  na zasnulou 

paní Helenu Konvalinovou, gratulaci k narozeninám paní Libuši Vondruškové a panu Karlu Kudrlovi 

jsme si připomněli   kronikářským  zápisem válečný rok 1943, vtipy nás pobavila paní Hana Eliášová 

a posléze paní Táňa Janďourková.  Program  doplnila přednáška paní Hany Eliášové,  hudba a masité i 

sladké pohoštění.  

 
Pan starosta Ing. Karel Horák přišel na návštěvu seniorů  

s dárkem v podobě sladkých mléčných výrobků  

 

VI. slavnostní zahájení adventu 28. listopadu 2010 opět přilákalo k vánočnímu stromu na 

náves na dvě stovky místních i okolních návštěvníků. Žehuňské hospodyňky i letos napekly spoustu 

výborných zákusků, které se prodávaly za senzační cenu  pět korun za kus. Po zahájení místostarostou 

panem Jiřím Podvalem a po rozsvícení vánočního stromu se nesly ztichlým podvečerem lahodné tóny 

koledy v podání kvarteta pozounistů.  Atmosféru předvánočního času umocnilo vystoupení  dětí, které  

s nimi a jejich maminkami  nacvičila paní Jana Urbanová.  Návštěvníci měli možnost  vybrat si něco 

ze záplavy vkusných vánočních dekorací, ručně malovaného skla, umělecky zdobených perníčků i 

trojrozměrných krajkových  maličkostí. Kupující se však převážně zaměřili na chutné zákusky a něco 

ostřejšího pro zahřátí. Pozounisté se rozloučili několika koledami, prodávající uložili převážnou 

většinu svého zboží a náves se ponořila   do zimního předvánočního ticha.   
15

 

                                                 
15   Dokumentace  č. 1300/10-12a  
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Vystoupení dětí a maminek na slavnostním zahájení adventu 28. listopadu 2010 

 

Vánočního  posezení pro důchodce 4. prosince 2010 pořádaného tradičně obecním úřadem se 

účastnilo  26 seniorů.  V úvodním slovu nastínil  nový starosta obce Ing. Karel Horák úkoly, které 

zastupitelstvo obce čekají,  místostarosta pan Jiří Podval,  paní  Jan Urbanová, paní Petra Tomanová a  

paní Dagmar Štěrbová zajišťovali pohoštění a řídili celý  průběh setkání, pan Oldřich Tuček tradičně 

zahrál  k poslechu i tanci. Pořadatelky  motivovaly program nápaditě ochutnávkou vánočního cukroví 

vlastní výroby  i s přiloženými předpisy, které na požádání ochotně opsala Pavlínka Tomanová. Děti 

mateřské školy doplnily výstavu sladkostí svými  výtvarnými pracemi.  
16

 

 

         
Je zahájeno, zábava může začít 

 

Mikulášskou besídku  pro děti 5. prosince kromě občerstvení a mikulášské nadílky 

doprovodila také divadelní pohádka Zvířátka a loupežníci.  
17

 

   
V neděli 19. prosince svolávalo vyzvánění kostelního zvonu na vánoční koncert.  Předvánoční 

atmosféru umocnily adventní písně Malého chrámového sboru  Věry Blažkové. Neméně velebně 

zazněly vánoční koledy v podání Evy Podvalové za  varhanního doprovodu pana Petra Štěpána.  
18

 

 

                                                 
16  Dokumentace   č. 1300/10-12b 
17  Dokumentace č.  1300/10-12b 
18  Dokumentace   č. 1300/10-12a a dokument u zápisu kroniky  
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                Pozorní posluchači                       Starosta obce Žehuň Ing. Karel  Horák a  

 a starosta obce Dobšice Ing. Frant. Malý 

 

Knihovna 
V pátek 11. června jsem při náhodném dopoledním nahlédnutí do knihovny zastihla děti 

mateřské školy se svou učitelkou Martou Jiroudkovou při jejich každoroční  návštěvě knihovny.  

 

 
Tento snímek je svědkem návštěvy dětí  

 

Knihovna registrovala  102 čtenáře. Příjmy za poplatky čtenářů činily 2 280,- Kč,   vydání 55 698,- 

Kč, z toho nákup nových knih 2 320,- Kč, předplatné časopisů 1 589,- Kč, internet  1 795,- Kč, cestné 

346,- Kč, elektrická energie 26 848,- Kč hrubá mzda knihovnice 22 800,- Kč.    Knihovnice paní Hana 

Eliášová půjčila v tomto roce 1 683 knihy, to je o 255 více než v roce předešlém. Knihovnu 

navštěvovaly opět  dvakrát ročně děti mateřské školy s učitelkami, knihovnice se podílela  

přednáškami na tvorbě programu pravidelných schůzek  seniorů, na zahájení adventu prezentovala  

drobné výrobky místních občanů. Knihovna je   trvalým centrem  přátelského a společenského života 

obce.  
19

 

 

Tělovýchova  
Příznivci sportu si také letos přišli na své. 12.-28. února 2010 se konaly XXI. zimní olympijské 

hry  v kanadském Vancouveru. První zlatou medaili nám vybojovala rychlobruslařka Martina 

Sábliková na trati dlouhé 3 000 metrů, bronzovou medaili na trati 1 500 m, další zlatou medaili získala 

na trati 5 000 m, bronzovou medaili vybojoval v běhu na lyžích  na trati 15 kilometrů. Lukáš Bauer, 

bronzovou také tým běžců na lyžích, lyžařka Šárka Záhrobská získala bronzovou medaili ve slalomu. 

                                                 
19   Dokument u zápisu kroniky  
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28. března  uspořádala tělovýchovná jednota v Žehuni sběr železa.  

V neděli 23. května si přišli na své fanoušci hokeje při sledování finále mistrovství světa ve 

ledním hokeji v Kolíně nad Rýnem, kde naši hokejisté zvítězili nad Rusy 2:1 a stali se tak mistry 

světa. Titul mistrů světa získali v posledních jedenácti letech po čtvrté.  

Fotbalisté oddílu kopané Tělovýchovné jednoty Žehuň  hráli IV. C třídu. Podzimní část sezóny 

2009-2010 ukončili  na 2. místě.   Uskutečnilo se 22 utkání se skórem 45 vstřelených a 43 obdržených 

branek. Na závěr sezóny se fotbalisté účastnili turnaje v Moravských Málkovicích, kde skončili také 

na 4. místě. Zdařilejší byl 10. ročník memoriálu  Davida Vojtíška, na němž vybojovali putovní pohár. 

Na druhém memoriálu Františka Soukupa v srpnu skončili na 3. místě, druzí byli fotbalisté z Hradčan, 

zvítězila Jestřabí Lhota.  Sezóna 2010-2011 se zahajovala 22. srpna 2010 slibným vítězstvím 7:2  

v Křečkově.  Na konci podzimní části však oddíl skončil na 7. místě.  
20

 

Soupiska hráčů pro jarní část nesla jména: Miroslav Zapletal, Jan Štěrba, Lukáš Ševčík, Tomáš 

Ševčík, Michal  Ševčík,  Daniel Kvasnička, Jan Kvasnička, Luboš Vondráček, Tomáš Bydžovský, 

Aleš Pivný, Petr Zelený, Petr Baloun, Milan Jiroudek, dlouhodobě zranění jsou Petr Volejník a J.  

Bydžovský. Trenérem je Petr Zelený starší.   

V zimní přestávce jezdí fotbalisté již několikátým rokem hrát do kolínské haly malý fotbálek.  

Stolní tenis v sezóně 2009-2010 reprezentovaly dva týmy. Oba postoupily do vyšších tříd. Tým 

„A“ ve složení Daniel Kvasnička st., Daniel Kvasnička ml., Jan Kvasnička a Milan Jiroudek postoupil 

do první třídy. Tým „B“   ve složení  Libor Vondruška, Petr Kocner, Josef Konvalina, Lubomír  

Salavec  a Alexander Fiala dosáhl druhé třídy. Významný  úspěch zaznamenal Daniel Kvasnička 

mladší - první místo v hodnocení jednotlivců druhé třídy.   

V současné době se obnovuje činnost mládeže. Přihlášky přijímá Josef Konvalina.  

Podrobné informace, pravidelně aktualizované, lze nalézt na : http://pingpong.nymburk.cz. 

V oddílu  stolního tenisu jsou evidováni: Daniel Kvasnička  (1985), Jan Kvasnička (1987),  Petr 

Kocner (1959), Alexander Fiala (1954), Josef Konvalina (1949), Daniel Kvasnička (1958), Milan 

Jiroudek (1986), Libor Vondruška ), Josef Vocásek (1968), Lubomír Salavec 1955).  
21

 

V tělocvičně se scházejí pravidelně jednou týdně ženy k rekondičnímu  cvičení „PILATE“.   Ty 

však nejsou členkami  Tělovýchovné jednoty Žehuň.  

 

       
Memoriál Františka Soukupa 15. srpna 2010 

 

 Škola 
Základní škola  

Školu ve školním roce 2010-2011 navštěvuje 25  dětí  ze Žehuně, z Dobšic, Choťovic a Hradčan. 

Základní škola je málotřídní s moderním vybavením pro výchovu, vzdělávání a volný čas žáků. Ve 

škole se vzdělávají žáci od 1. do 5. ročníku podle nové koncepce - školního vzdělávacího plánu „Škola 

pro život“. Školu vede  ředitelka Mgr. Ivana Adamcová, učitelkami jsou Jitka Pilná a Petra Nováková, 

úklid zajišťuje Radka Patočková, topičem je Jiří  David. 

                                                 
20  Dokumentace  č.  1299/10-11a 
21  Dokument u zápisu kroniky  
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Škola spolupracuje s Pedagogicko-psychologickou poradnou Nymburk a s Policií ČR, zajišťuje 

individuální logopedickou péči dětem s vadami výslovnosti, ve spolupráci s Domem dětí a mládeže 

Symfonie Poděbrady nabízí  kroužky přírodovědný, sportovní, keramický a anglického jazyka. 

Organizuje  návštěvy divadel a kulturních představení, výtvarné dílny pro děti a rodiče, přespávání ve 

škole, školu v přírodě, dny otevřených dveří, Den Země, školní akademii, jednodenní výlety a exkurse, 

plavecký výcvik a další. Využívá zmodernizovanou počítačovou učebnu s připojením  

k vysokorychlostnímu internetu, výukové programy, školní knihovnu  s televizí a videem. Zajišťuje 

prodej svačinek, pravidelný pitný režim a stravování ve školní jídelně. 

 Podle Výroční zprávy ZŠ a MŠ, předložené na zasedání zastupitelstva obce, bylo hospodaření 

školy v roce 2009  vyrovnané a při kontrolách nebyly zjištěny žádné nedostatky. Podle průzkumu mezi 

rodiči byla  mateřská škola o hlavních prázdninách uzavřena. Zastupitelstvo obce rozhodlo provést 

změny ve zřizovací listině ZŠ a MŠ Žehuň v těchto bodech: pronájem tříd do 100 hodin bez souhlasu 

zřizovatele - ručí vedení školy, pronájem zařízení školní kuchyně pouze  pro pečení svatebních koláčů 

- ručí vedoucí školní kuchyně. 

Obec žádala  o oddálení termínu k odstranění zbývajících zjištěných závad v budově ZŠ 

Krajskou hygienickou stanicí z finančních důvodů. K odstranění závad byl stanoven nový termín  do 

31. 3. 2011. Jedná se o učebnu PC a místnost ke cvičení.  

Občanské sdružení MAS Zálabí předložilo smlouvu o sdružení finančních prostředků spoluúčasti 

na projektu „ V pěkném se lépe učí“ na vybavení jedné třídy 15 lavicemi, 15 stoly a katedrou a 

s jednou židlí s dodáním do 31.8. 2010. Vybavení třídy zajistila firma TPCA Kolín. Spoluúčast obce 

na této akci činila 3 874,- Kč. 

Základní škola požadovala  na obci zvýšení finančního příspěvku na elektrickou energii a pevná 

paliva. Důvodem je ubytování dělníků firmy Vakstav Jamné nad Orlicí v objektu mateřské školy po 

dobu prací na výkopech pro kanalizaci. Finanční slíbil  přispět částkou 10 000,- Kč na uhlí a  

21 558,- Kč na elektrickou energii.  

Plat českých učitelů je o polovinu menší než ve světě.  

Výměna oken na staré školní budově se prováděla od 15. října do konce listopadu 2010. Dotace 

od Středočeského kraje činily  1 210 165,- Kč, celkové náklady dosáhly 1 273 858,- Kč, obec uhradila 

63 693,- Kč.  

Do 1. třídy nastoupilo  7 dětí, příspěvek obce na jednoho žáka činil 1 000,- Kč.  

V dokumentu je zachyceno několik úspěšných žáků žehuňské školy. 
22

 

 

        
Výměna oken na školní budově  

 

Školní družina pracuje  v oblasti sportovní, estetické, pracovní a přírodovědné  

výchovy podle školního vzdělávacího programu „Tvořivá škola“ Učebnu má  vybavenu počítači,  

k činnosti se využívají   vnitřní i venkovní prostory školy a obce. Vychovatelkou školní družiny ve 

školním roce 2010-2011 je Petra Nováková a Mgr. Věra Slavíčková. Měsíční poplatek činí 75,- Kč. 

                                                 
22   Dokumentace  č. 1292/10-4a, č. 1292/10-4b, č. 1293/10-5a, č. 1293/10-5b, č. 1294/10-6a 
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Každodenní provozní dobu  ve dnech výuky má od 11:10 do  15:15 hodin, od 14:30 hodin je školní 

družina spojena s mateřskou školou.  

Mateřská škola  

Kronika Mateřské školy v Žehuni založená roku 1954 zachytila prvopočátky tohoto předškolního 

zařízení od jejího vzniku 1. listopadu 1947 až do školního roku 2009-2010, kdy posledním zápisem ze 

dne 31. srpna 2010 na listě 95 současná učitelka Marta Jiroudková kroniku uzavírá.  

Ve školním roce 2010-2011 je zapsáno 28 dětí. Učitelky Marta Jiroudková, Petra Nováková a 

Mgr. Věra Slavíčková, důchodkyně, pracují podle Rámcového vzdělávacího programu „Hrajeme si 

celý den“. Týdenní pracovní úvazek vedoucí učitelky Marty Podvalové činí 31 hodin.  

Mateřská škola  zajišťuje provoz v pracovní dny od 6:30 do 15:15 hodin.  Měsíční poplatek za  

jedno dítě obnáší 300,- Kč. Za předškolní děti se poplatek nevybírá. Obec Žehuň poskytuje příspěvek 

50,- Kč, Choťovice 100,- Kč, Dobšice a Hradčany 150,- Kč. Denní stravné pro děti do 6 let činí  

28,- Kč, nad 6 let 32,- Kč, bez odpolední svačiny pro děti do 6 let 22,- Kč, nad 6 let 26,- Kč.  

Mateřská škola spolupracuje se základní školou, obecním úřadem, rodiči a další veřejností. 

Výchovně vzdělávací program je po celý rok bohatý.  Plán práce na rok 2010-2011 zahrnuje kulturu, 

tradice a ekologické programy.  

Školní jídelna 

připravuje studené a teplé pokrmy pro žáky a zaměstnance  obou škol a pro cizí strávníky. 

Vedoucí školní jídelny Ladislava Kadlecová a kuchařka Kateřina Šibravová vaří ve školním roce 

2010-2011 kolem šedesáti obědů.   

Žáci základní školy od 7 do 10 let platí za oběd 19,- Kč, od 10 do 14 let 21,- Kč, zaměstnanci 

21,- Kč, cizí strávníci 47,- Kč. Ceny za stravování pro děti mateřské školy jsou uvedeny v části 

mateřská škola. Obec Žehuň přispívá všem žákům na jeden oběd 5,- Kč, stejnou částkou přispívá také 

důchodcům s trvalým pobytem v Žehuni.  

 

Nahlédněme do předvánoční atmosféry naší školy  v prosinci 2010 

 

            
V mateřské škole se nám líbí,  škoda, že jsou někteří z nás nemocní 

          

                              
        Část žáků 1. třídy  při kontrole samostatné práce   Žáci  3., 4. a 5. ročníku  při dopravní výchově  
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Ve školní jídelně nám chutná, paní kuchařky  výborně vaří 

 

Pošta  
K 13. lednu 2010 ukončila dlouholetá doručovatelka Věra Černá z Choťovic dohodou pracovní 

poměr. Do konce ledna roznášela poštu v  Žehuni poštmistrová a její pracovní doba se dělila na práci 

doručovatelky a práci za přepážkou. Od 1. února  2010 nastoupila jako  pěší listovní doručovatelka pro 

obec Žehuň Gabriela Kuncová, která několik let střídala všechny dovolené.   

Od 1.  srpna došlo k radikálním změnám.   Na poště v Žehuni se zrušilo automatizované balíkové 

doručování a tuto práci převzala pošta Nymburk 2. Od tohoto data bylo také změněno motorizované 

doručování, které začínalo a končilo na poště v Žehuni. Obě doručovatelky, tj. Bohuslava Modráčková 

a  Martina Šípková, byly převedeny na poštu Nymburk 2, odkud  vyjíždí motorizace, a ony dostaly  

nový rajon v jiných  obcích.  

     Od 1. srpna  2010 zajíždí na poštu v Žehuni motorizace z pošty Městec Králové, která  

doručuje  v obcích Hradčany, Dobšice a Choťovice. V těchto   obcích  a v Žehuni   roznáší též  balíky. 

Nová doručovací doba je stanovena na  12:00 - 14:00 hodin.   

Z pošty v Žehuni se odváží ve 14:15 hodin veškerá pošta podaná do 14:00 hodin; zásilky  podané 

od 14:00 hodin jsou označeny Z, to znamená zpožděné a odesílají se až druhý den.  

Motorizované doručování zajišťují doručovatelky Roman Věříšová a Olga Černá, obě patří na 

domovskou poštu Městec Králové. 

 

Podniky a provozovny 
Od února je uzavřena prodejna Agrodružstva.  

Na konci roku ukončila provoz prodejna krmiv a chovatelských potřeb  Tibora Babiaka. Nadále 

se tato firma  specializuje v této lokalitě na prodej a pronájem nemovitostí. Nabízí také výkup bytů, 

domů nebo pozemků za platbu  v hotovosti.  
23

 

  
 

Kanalizace 
VaK Nymburk a.s. požadoval  do 30. 6. 2010 zprovoznit celou tlakovou kanalizaci včetně všech 

MČS (malých  čerpacích stanic). Z celkového počtu 51 MČS jich bylo k začátku srpna v provozu  

pouze 36  a  6  Na Místech. Na novou gravitační kanalizaci jsou připojeny všechny nemovitosti, na 

starou ty, které podaly žádost o připojení. Zastupitelstvo určí termín, do kterého musí být připojeny 

veškeré nemovitosti na kanalizační řád, který je napojen na ČOV.  Po tomto termínu musí každá 

nepřipojená nemovitost prokázat, jak likviduje svůj tekutý domovní odpad dle zákona o vodách a 

kanalizacích.    Zároveň se budou řešit ty nemovitosti, které prozatím neuhradily celou finanční částku, 

ale i ty, které mají uhrazenu pouze část jako příspěvek na kanalizační řád a ČOV; jedná se celkem o 23 

nemovitostí. Konečné úpravy místních pozemků, které byly stavbou kanalizačního řádu dotčeny, byly 

dány do původního stavu od srpna do října 2010. Po odstranění nedostatků a po předání díla se 

                                                 
23  Dokumentace   č.  1301/10-13b 



 23 

dodavateli  uhradí zbývající část z ceny díla, to je 10%. Společnost VIS Hradec Králové, s.r.o. 

předložila dodatečně zastupitelstvu obce mandátní smlouvu na vypracování projektu pro územní 

rozhodnutí a podání žádosti o dotaci u SFŽO za cenu 71 000,- Kč + DPH, termín byl určen do 

listopadu  2010. 

 

Pohromy 
Pozornosti našich  občanů neunikly ničivé pohromy, které sužovaly v tomto roce svět.  13. ledna  

zasáhlo  Haiti rozsáhlé zemětřesení. Konečný výsledek udával 230 000 mrtvých, (později udávaly 

některé zdroje až téměř 300 000 mrtvých) a jeden a půl milionů lidí bez přístřeší. Mezi zeměmi, které 

poskytly pomoc, byla také Česká republika,  21. ledna se konaly  v Praze pro Haiti benefiční koncerty, 

jejich výtěžek činil 8 milióny korun.  20. ledna postihlo na Haiti nové zemětřesení o síle 6,1 stupně 

Richterovy škály. Katolická církev vyhlásila na 24. ledna kostelní sbírky. Tvrdá kritika padla z úst 

českého a polského prezidenta na selhání pomoci od EU, která věnovala 3 000 000 eur. Na Hati 

působilo  k  25. lednu 20 000 amerických vojáků a také 6 českých zdravotníků,  Evropská unie vyslala 

300 policistů.  K 28. lednu uvolnila vláda České republiky  20 miliónů, sbírky občanů vynesly 60 

miliónů.  

28. února postihlo  zemětřesení Chile. Udávalo se na 800 mrtvých - snad i více, 14. dubna se svět 

dozvěděl o   zemětřesení v Číně. 

USA čelí od května nejhorší ekologické katastrofě - úniku  ropy z podmořského vrtu, které  

v květnu zamořilo 270 km pobřeží v Mexiku.  

 

Péče o zeleň, životní prostředí, hospodaření s odpadem 
Na veřejně prospěšných pracích zaměstnává obec od 1. dubna nezaměstnaného  Josefa 

Kvasničku, od 19. dubna  do konce října nezaměstnaného Milana Jiroudka. Jejich mzdu hradí Úřad 

práce Kolín.  Šest hodin práce denně  důchodce Karla Kudrleho  platí obec.  

Obec hradila   společnosti SOP Přelouč za odvoz nebezpečného a velkoobjemového odpadu  

28  973,- Kč - provádí se dvakrát ročně, TS Poděbrady obdržely za velkoobjemový odpad 38 252,- Kč 

a náklady za odvoz a likvidaci komunálního odpadu činily 447 400,- Kč.   

Podle obecně závazné vyhlášky č. 2/2010 o místním poplatku za odstraňování komunálních 

odpadů se zvyšuje částka pro fyzickou osobu, která má v obci trvalý pobyt na 500,- Kč za kalendářní 

rok, u osoby, která vlastní v obci  rekreační objekt, zůstává dosavadní poplatek 500,- Kč.  

 

Zdravotnictví 
Hygienici mají ze začátku nového roku strach, že  může přijít další vlna pandemické chřipky 

způsobená virem A(H1N1). Virus napadá především mladší generaci. Soudí se, že pandemie může 

trvat i rok.  3. ledna je hlášeno 56 úmrtí. K 27. lednu se hlásí na sto úmrtí. Paradoxem je, že sám  

hlavní hygienik České republiky Michael Vít, který nás k očkování vybízel,  onemocněl 2. února sám 

na prasečí chřipku. Udává se, že byl očkován pouze na normální chřipku. Začátkem května se 

dozvídáme, že prasečí chřipka u  nás  si vyžádala 102 obětí a že zbývá 600 000 nepoužitých vakcín. 

Po  volbách  se už od 2. června přestaly hradit v Pardubickém kraji zdravotní poplatky a   

4. června proběhlo další jednání o poplatcích. Postupně přestaly proplácet zdravotní poplatky i další 

kraje. Od 1. srpna se přestaly proplácet zdravotní poplatky v Plzeňském kraji a Středočeský kraj přešel 

k modelu Plzeňského kraje - pacient poplatek nejprve zaplatí a pak může žádat o jeho vrácení.   

Vznikající vládní koalice ODS, TOP 09 a Věcí veřejných (VV) se 7. července dohodla na tom, 

že Češi již nebudou platit za každou položku na receptu, ale zaplatí jednotnou sazbu 30 korun. 

Představitelé tří stran se ve středu dále shodli na tom, že za pobyt v nemocnici budou pacienti platit 

minimálně za den sto korun a že levné léky jako acylpyrin či paralen si budou hradit ze svého. 

Novináře o tom informoval premiér Petr Nečas. 

Jako pacienti jsme byli znepokojeni hromadným podáváním žádostí lékařů v nemocnicích o 

rozvázání pracovního poměru. Na konci roku mělo být žádostí přes 3 800. 
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Životní úroveň 
Nezaměstnanost na konci ledna vzrostla na 9,8%, zvýšila se o 0,6%. v únoru přes 10%. V květnu 

se udává nezaměstnanost 9,2%.  

V česku žije 2,805 milionů důchodců. Průměrný důchod činil na konci května10 065 Kč.  Ani se 

nechce věřit zprávě o jednom smrtelníkovi, který pobírá důchod v rozmezí 92 000 až 92 999 Kč.  

Problém Česka spočívá v tom, že dělicí čára mezi příjmovou chudobou a střední vrstvou je velmi 

tenká. Stačí zmrazení příjmů, nárůst životních nákladů, změna sociální politiky státu, zejména 

omezením sociálních dávek  a řada rodin ze současné střední vrstvy začne rozšiřovat pásmo chudých 

rodin. 

Podle šetření CVVM jen čtyři procenta domácností hodnotilo svoji materiální situaci jako velmi 

dobrou, 33 procent jako dobrou. To v praxi znamená, že tyto rodiny mají finanční rezervy, nemusí 

počítat každou korunu výdajů a určité zvýšení nákladů na život s jejich rodinnými výdaji prakticky 

výrazně nic neudělá. 

Koncem srpna měla Česká republika 10 509 000 obyvatel. 

Protestní stávky proti platové úpravě zaměstnanců se 8. prosince zúčastnilo přes 148 000 našich 

občanů, 190 000 lidí ji podpořilo. V naší obci se nestávkovalo.  

 

A život běží... 
Když jsem si 10. června přečetla zprávu  Nymburského deníku nadepsanou „Žehuň, obec 

granátů“, pojednávající o nálezu šesti kusů protipancéřových dělostřeleckých granátů o průměru 76 

milimetrů z druhé světové války a o čtyři dny později se nález stejného druhu munice v lese na úpatí  

vrchu Kozí hůry opakoval, jenže  tentokrát  bylo granátů 19, pátrala jsem, kdo a jakým způsobem 

nález objevil a  podával zprávu policii, jež vyslala okamžitě k jejich vyjmutí a zneškodnění 

pyrotechnika.  Pan Milan Jiroudek, který vyprošťování munice náhodně přihlížel, mi sdělil, že 

objeviteli byli mladistvý David Kudrasvili a mladý Václav Psota.  
24

 

Náhoda tomu chtěla, že ještě tentýž den navečer jsem potkala nejen Davida, ale i mladého Jana 

Kvasničku. Hovořili jsme o pobytu sovětských vojáků v květnu 1945 v Kozí hůře i o práci 

s detektorem kovů. Výsledkem rozhovoru byla jejich bezprostřední návštěva   u mě doma. Nejen že 

jsem měla možnost prohlédnout si část Honzovy numismatické sbírky, kterou prý shromažďuje asi 

jeden a půl roku, ale se zájmem jsem si vyslechla i jeho zanícené  vyprávění o jaký druh mince se 

jedná,  z kterého je období  a z které lokality pochází,  Udivilo mě jeho zanícení pro věc, jeho bohaté 

znalosti  z numismatiky a styky s řadou lidí stejného zájmu. Také jsem se dozvěděla, že  rekreačně se 

tomuto koníčku věnuje i pan Slávek Hruška, který se specializuje na válečné nálezy. Honzových i 

Davidových  výprav  do terénu se občas zúčastní i některý z jejich kamarádů.   

Svou počínající sbírku přinesl ukázat také David Kudrasvili, který se práci s detektorem věnuje 

asi půl roku. Vzorem mu byl jeho tatínek, s nímž se občas do terénu také vypraví. 

Z příjemné  návštěvy mých bývalých žáků, která  mě potěšila i poučila, jsem poznala, že Žehuň 

je též obcí zapálených hledačů zaniklých časů.           

Při dopoledním vycházce 11. června mě upoutala hned na třech domech ve středu obce nápis 

„Na prodej“. Budovu poštovního úřadu  čp. 5 už marně prodává obec od loňského roku. Dům čp. 87, 

který k rekreaci koupili před lety od  Rousů manželé Hanouskovi z Prahy, je už také několik měsíců na 

prodej. Dům byl pak prodán v srpnu manželům Janu a Marcele Brodi, k trvalému obývání.    V červnu 

se objevil poutač také na domě čp. 13; ten před více než rokem zakoupili od dědiců po paní Boženě 

Steklé Věra Uryková a Jaroslav Sahulka, dům zrenovovali  a po krátkém pobytu v Žehuni jej 

prodávají.  

  

Snahy  o záchranu barokní kostnice  
Léta jsme chodili kolem zamčené kostnice téměř bez povšimnutí.  Pamětníci vzpomínali na 

dobu, kdy bývala i volně přístupná. Pokud  ne, vysazovali se mladiství i děti z ulice k oválnému 

okénku - buď jen k nahlédnutí nebo k ukradení některé lebky. Za léta jich zmizelo jako suvenýry 
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nemálo.  Pan František Ševčík (1928) vzpomínal,  že  v minulosti  vždy při slavnosti Božího těla 

vykonal kněz nejprve v kostnici - uvádí se také jako márnice – krátké  požehnání a teprve potom šel 

v doprovodu drůžiček a věřících k jednotlivým oltářům umístěným po vsi. 

Větší pozornosti široké veřejnosti se dočkala kostnice při oslavách osmistého padesátého výročí 

založení Žehuně v roce 1987. Před oslavami  jsme  s dcerou Adélou a vnukem Davidem nejprve 

posbírali lebky rozházené po zemi v kostnici a po hřbitově, umístili jsme je na oltářní menzu a na 

stupeň před ni. V červencových  dnech oslav si prohlédli kostnici místní i cizí návštěvníci. Nějaký čas 

jsem ještě tu a tam   umožnila prohlídku kostnice  žákům naší školy nebo účastníkům letního tábora. 

Po varování Mgr. Petra Váchy o možném zřícení jednoho  z nachýlených hranolů kostí jsem klíč od 

kostnice předala na obecní úřad  a prohlídky kostnice na dlouhou dobu ustaly.  

Povědomí o žehuňské kostnici  vzkřísil na podzim roku 2008 Bc. Roman Šulc na svých 

webových stránkách: www.cestyapamatky.cz/kolinsko/zehun,  kam zadal  několik fotografií a  

stručnou zprávu. 

Tento počin pana Šulce vzbudil u uživatelů internetu zájem žehuňskou kostnici navštívit  

Počátkem srpna 2010 mě požádal Mgr. Oldřich Novotný, místostarosta obce Dobšice, o návštěvu 

kostnice s výkladem. V poslední  chvíli jsem se rozhodla umožnit   prohlídku kostnice i dalším 

zájemcům. Přestože výzva do rozhlasu zazněla jen několik hodin před zahájením prohlídky, sešlo se 

na starém hřbitově   čtyřicet lidí,  kteří se zájmem vyslechli výklad o vzniku, účelu a historii  této 

nenápadné, ale historicky významné   sakrální stavbičky, která je spolu s kostelem svatého Gotharda a 

celým areálem zapsána v Ústředním seznamu kulturních památek ČR pod číslem 44 587/2-1974.  

Prohlídka vyústila v impuls vypracovat jménem Římskokatolické farnosti Žehuň, které tato nemovitá 

kulturní památka patří, žádost o dotaci.   
25

 

Mons. Vladimír Hronek, duchovní  správce naší farnosti, po počátečních rozpacích se 

záchrannými pracemi souhlasil. Po překonání nepříjemných dohadů o  tom, kdo bude žádost  na dotaci 

za Římskokatolickou  farnost Žehuň podávat (původně se nabídl Mgr. Oldřich Novotný, místostarosta  

obce Dobšice), se  úkolu ujal Ing. Karel Horák, nově zvolný starosta naší obce.  

Od  8. srpna 2010, kdy se myšlenka zachránit kostnici zrodila,  se za neobvyklé  vstřícnosti a 

pomoci  Bc. Romana Šulce, který nás nasměroval na  Mgr. Kláru Zubíkovou, vedoucí odboru kultury 

a památkové péče Středočeského kraje, Mgr. Vladimíra Rišlinka, ředitele Regionálního muzea  

v  Kolíně, Mgr. Jindřicha Záhorku a Mgr. Jindřišku Černochovou, pracovníky Národního 

památkového ústavu, a další pracovníky NPÚ a jejich prostřednictvím na další pracovníky, začalo 

formovat  neformální sdružení „aktivistů pro záchranu kostnice“.  Pět měsíců vytrvalé práce nakonec 

přineslo svůj užitek. 

 
 

27. srpen 2010 - Na snímku Ludmila Tvrdíková, Mons. Vladimír Hronek,  

Mgr. Vladimír Rišlink, Ing. Libor Vondruška, Václav Fišer, starosta obce  

                                                 
25   Dokumentace č.  1296/10-8a a dokument u zápisu kroniky  
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27. srpna 2010 se uskutečnila prohlídka kostnice a  celého areálu za účasti Mons. Vladimíra 

Hronka,  duchovního správce Římskokatolické farnosti Žehuň, Mgr. Vladimíra Rišlinka,  Mgr. 

Jindřicha Záhorky, Václava Fišera, starosty obce Žehuň, Mgr. Oldřicha Novotného, místostarosty obce 

Dobšice, Ing. Libora Vondrušky, Mgr. Libuše Vaňkové, Boženy Lebedové,   Miroslava Rydela a 

kronikářky obce. 

 

      
Rovnání pomníků na starém hřbitově 5. září 2010 

 

První měření a zdokumentování kostnice prováděl 8. září 2010 pracovník Národního 

památkového ústavu Mgr. Jindřich Záhorka. A pak už následovalo několik zpráv o kostnici  

v Kolínském  deníku a v Nymburském deníku.  
26

 

10. září si prohlédla celý areál vedoucí Stavebního úřadu v Městci Králové Ing. Alena Křížová. 

13. září, když  shromažďovala  redaktorka Helena Chvojková     podklady pro článek  o žehuňských 

kronikách, zavedla jsem   ji také do areálu nemovité kulturní památky  kostela sv. Gotharda, kde  

pořídil fotograf Štěpán Luťanský také několik snímků kostnice a kostela.  Článek vyšel v Receptáři 

prima nápadů v listopadu  2010.   

Zájem o kostnici podnítil u Ing. Libora Vondrušky také zájem o nedobrý stav kostela. Jeho 

přičiněním  a za pomoci pana Josefa Konvaliny opravil 16. září pan Václav Maleček v kostele už delší 

dobu rozbité okno. V dalších zářijových dnech opravoval Ing. Vondruška s panem Miroslavem 

Rydlem otevírání  kostelních dveří, Ing. Vondruška vysmýčil  interiér kostela a pan Josef Konvalina 

opravil okno v zimní kapli. Pan Konvalina s panem Vondruškou prohlédli nejen stav krovů nad 

kostnicí, ale také střechu nad zimní kaplí. Plechovou střechu, kterou zatékalo, opravili  7. října  pan 

Pavel Slavíček s pomocníkem a opatřili ji žlabem. Náklady v ceně 6 208,-Kč hradila církev.  V rámci 

prací na věži kostela čistil Ing. Vondruška s paní Lebedovou zvon od holubího trusu. Této práci 

předcházelo vypuzení holubů z věže a zakrytí otvoru, kterým  holubi do věže létali. Tyto práce 

prováděl pan Vondruška ve spolupráci s pracovníky firmy Galance z Městce Králové,  kteří do  věže 

instalovali zařízení na přenos signálu pro internet.   

17. září pořídil dva  snímky kostnice fotograf Jaroslav Jiřička pro časopis Květy -  NAŠE ZEMĚ. 

Článek vyšel v čísle 11.  
27

 

17. září si prohlédly kostnici pracovnice Národního památkového ústavu Mgr. Jindřiška 

Černochová a Mgr. Michaela Zemková. Do knihy návštěv zapsaly: „Rády jsme se seznámily s tak 

pozoruhodnou památkou a těšíme se na další spolupráci. Rády Vás podpoříme a věříme ve zdárný 

výsledek.“   Ten den Ing. Libor Vondruška a pan Josef Konvalina přizvali k posouzení stavu kostnice a 

kostela Ing. Luboše Salavce. 

 

 

 

                                                 
26   Dokumentace  č.  1295/10-7b, č. 1298/10-10a, č. 1296/10-8b) č. 1297/10-9b  a dokumenty u zápisu kroniky  
27   Dokument u zápisu kroniky  
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Pracovnice NPÚ Mgr. Jindřiška Černochová                David Kudrasvili a Václav Psota  

   a Mgr. Michaela Zemková při prohlídce                    odstraňují kořeny kolem kostnice  

  kostnice a kostela sv. Gotharda 17. září 2010                                17. září 2010 

 

Barokní kostnici shlédlo ve dvou Dnech  evropského dědictví, 11. a 18. září 75 návštěvníků 

z blízkého i vzdáleného okolí.  

 4. října předla   kronikářka  na Stavebním úřadě v Městci Králové první část materiálů, zaslala 

žádost o vyjádření k udržovacím pracím kostnice na MÚ Kolína, oddělení památkové péče, 

telefonicky kontaktovala Mgr. Jindřišku Černochovou v Národním památkovém ústavu, poslala žádost 

Obecnímu úřadu v Žehuni o souhlas s udržovacími  pracemi na kostnici a vypracovala text pro souhlas 

ke vstupu na soukromý  pozemek manželů Košnerových, s nímž kostnice bezprostředně sousedí.  

6. října doručila kronikářka na stavební úřad další část materiálů.    

5. října navštívilo kostnici 9 dětí  a dva vedoucí z Dětského domova z Býchor. 7. října přemístili  

pokryvači do zimní kaple barokní rakev z kostnice, která se podle zápisu kostelníka Josefa Kuřílka 

vystavovala při rekviem v kostela a byla v 18. století umístěna v přístřeší u kostnice.   

8. října se konala první informativní schůzka aktivistů. Zápis pořídila Mgr. Libuše Vaňková.   
 

 

         
 Odstraňování suchých větví na dvou stromech na hřbitově  9. října 2010 

 

Náročnou práci v kostnici - vyčištění východního a části jižního prostoru mezi hranicí kostí a 

stěnou, sběr rozházených kostí,  jejich třídění a uložení do několika krabic  prováděl po mnoho dní 

Ing. Vondruška za spolupráce paní Boženy Lebedové; evidenci nálezů pořídila Ludmila Tvrdíková.  

Nalezené předměty byly uloženy v kostele v zimní kapli. Do jedné krabice s provizorně uloženými 

kostmi, vložila kronikářka krátkou zprávu. Krabice jsou provizorně uloženy v prostoru za průčelní 

stěnou kostí.  
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Božena Lebedová a Libor Vondruška                   Prohlídka areálu provedla  

   při  třídění kostí   14. října 2010                        17. října 2010 restaurátorkou  

                                                                                    Mgr. Čiháková -Myšková 

                                                                            

Zprávu o možnosti navštívit ve dnech rybolovu celý areál nemovité kulturní památky poslala 

kronikářka  deseti okolním školám,   do Kolínského presu, Kolínského. deníku a Nymburského 

deníku. Výsledkem byla 19. října návštěva 21 osob, 20. října přijelo se svou učitelkou 20 žáků 7. třídy  

Základní školy Býchory,  20. listopadu navštívilo historický areál 72 žáků se čtyřmi  učiteli  ze 

Základní školy Kolín, Kmochova ulice a dalších 20 osob. Poslední den rybolovu si prohlédlo kostel a 

kostnici  dalších 22 žáků 9. ročníku a dva  učitelé ZŠ Kmochova Kolín,  19 dětí a 3 učitelky  

z Mateřské školy Jestřabí Lhoty a dalších 7 osob. Za tři dny rybolovu - 19. až 21. října  - navštívilo 

areál 197 osob  a do pokladny přibylo 3 069,- Kč.  Do 21. října se zapsalo do knihy návštěv 588 

návštěvníků. 

     
Skupina žáků  ZŠ Kmochova - Kolín 20. října při prohlídce areálu  

 

Ve dnech 22. a 25. října došlo k jednání za účasti    Ing. Karla Horáka,  probošta  Mons. 

Vladimíra  Hronka, Mgr. Libuše Vaňkové a  Ludmily Tvrdíkové. 26. října obdržela Ludmila 

Tvrdíková, která má plnou moc  k jednání ve věci udržovacích prací na  kostnice zastupovat Mons. 

Hronka, od obecního úřadu souhlas s udržovacími pracemi na kostnici  a  povolení vykácet  

z bezprostřední blízkosti kostnice javor, ohrožující svými kořeny i větvemi kostnici. 

3. listopadu nám bylo doručeno závazné stanovisko MÚ Kolín - odbor výstavby stavebního 

úřadu, Karlovo náměstí 78, 280 12 Kolín I.  

Na přelomu října a listopadu pracovali Ing. Libore Vondruška s panem Miroslavem Rydlem na 

zprovoznění věžních hodin. Z hodinového stroje  se podařilo pomocí vysavače odstranit plná dvě  

vědra prachu a nečistot. Při zprovoznění hodin spolupracuje pan Rydel s Ing. Milanem Štěpánkem, 

který prostřednictvím pana Rydela nabídl uspořádat v kostele v Žehuni benefiční koncert na 

španělskou kytaru.   Při té příležitosti odstranil Ing. Vondruška z věže konstrukci holubníku. Nikdo 
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z pamětníků neví, kdo by tam byl holuby choval. Ani pan František Ševčík, ročník 1928, který chodil 

do věže zvonit,  o holubníku nic nevěděl.  

Pří práci na hodinách objevil Ing. Libor Vondruška u hodin plechový štítek s tímto nápisem: 

 „Tito hodiny zhotovil Jan Janata z Poděbrad. v  r.1872. Za tohoto času bil v Žehuni Josef 

Šafránek farář Josef Pitterman kaplan Jan Kukla starosta Alios Václavík Jiří Vondruška Václav 

Vaníček František Kvasnička Josef Souček Jan Tlapák František Vaníček František Jelínek Jan Volný 

Jan Ousky František Tichý radní.“  

 
 

V září,   kdy Ing. Vondruška odstraňoval ve věži letité nánosy holubího trusu, nalezl tam po 

domácky vyrobenou střelnou zbraň. Daroval ji panu Aloisu Štikovi čp. 88.  Pouze mi sdělil, že si ji u 

něho mohu vyfotografovat.  

7. listopadu sázel Ing. Vondruška se svým přítelem z Prahy u drátěného plotu k Ledererovým 

keřík buxusu, u severní zdi u nefunkčních dvířek na faru stromek babyky a 13.  listopadu zasadil dva 

keříku jalovce  u plotu před kostnicí.   

9. listopadu jednal starosta obce Ing. Horák s Ing. Ledererem, kterého získal k zajištění 

stavebního dozoru při pracích na kostnici Josef  Konvalina. Jednání se účastnila Mgr. Vaňková a 

kronikářka obce. Ing. Ledererovi byla předány všechny dokumenty ke kostnici.  

13. listopadu se na starém hřbitově se hrabalo listí. Brigády se účastnili: J. Hošek, L. Vondruška, 

Vl. Hošková, Zd. Szajterová, V. Exlerová, B. Lebedová, H. Eliášová, H. Fialová, O. Heřmanský, E. 

Podvalová, J. Podval, Fr. Jaroš, L. Vaňková, L. Tvrdíková. Listí naložili na dva valníky Ing. Horáka 

pracovníci obecného úřadu K. Kudrle a J. Kvasnička. 

 

 

 
Při brigádě 13. listopadu 2010 se  hrabalo listí  
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Zbytek listopadu a téměř celý prosinec opravoval pan Rydel věžní hodiny a také část stěny ve 

věži. Hodiny se mu podařilo zprovoznit;  mají však jednu zvláštnost - velká ručička ukazuje hodiny a 

malá minuty. Paní Šváchová říká, že tomu tak bylo i dříve.  

         V prosinci kompletovala Ludmila Tvrdíková s Mgr. Libuší Vaňkovou podklady pro podání 

žádosti o dotaci na revitalizaci kostnice. Žádost bude v lednu 2011 podávat k Středočeskému Fondu 

kultury a obnovy památek jménem Římskokatolické farnosti Žehuň starosta obce Ing. Karel Horák.  
28

 

 

Různé 
V srpnu a v září,  po vydatných deští, vyrostlo  v okolních lesích nebývalé množství hub. Lidé 

chodili i z okraje lesa v Kozí hůře s plnými košíky.  

23. srpna pracovníci firmy Galance internet, Fibichova 962, 298 03 Městec Králové provedli 

prohlídku kostela k zahájení prací na instalaci zařízení.  

 
 

Černá kronika 

V sobotu 6. března v půl páté ráno uslyšel soused pan Konvalina alarm z obchodu paní 

Malečkové. Když vzápětí paní Malečková přišla, viděla skleněnou výplň u dveří rozbitou a z obchodu 

zmizela  celá skříňka s cigaretami. 

Začátkem června objevil pracovník obecního úřadu pan Josef Kvasnička na fotbalovém hřišti 

poškozenou plechovou oponu  na pódiu pro účinkující. Nikdo neví, kdy a za jakých okolností 

k vandalismu došlo.  

Za několik dní nato objevila paní Božena Lebedová poškozenou pumpu před školou.  

Také na sběrném dvoře se opakovalo několikrát poškození  dveří a vniknutí do budky.  

V noci ze 4. na 5. srpna havarovalo v zatáčce  Na Vinici osobní auto. 5. srpna našla školačka 

Pavlína Tomanová  při sbírání hub v Kozí hůře po lese rozházené doklady, znějící na jméno Libor 

Houžvička, student  z Kolína, narozený roku 1985.  Mladík  5. srpna navečer   na kamarádovo volání 

prý nereagoval. Ze situace vyplynulo podezření, že se pohřešovaný nachází pravděpodobně v katastru 

naší obce. Na popud České policie vybízel starosta obce   6. srpna občany o spolupráci v pátrání po 

pohřešovaném. V Žehuni se v následující dnech šířily nejrůznější dohady. Nikdo však přesně nevěděl, 

kdy, kde a v jakém stavu  byl mladík nalezen.  

Noc ze  14 . na 15.  srpna, kdy se konala po fotbalovém turnaji  II. ročníku memoriálu Františka 

Soukupa večerná zábava s kapelou Brtník, byla velmi rušná. O půl jedné vyjíždělo pět  místní hasičů   

k zásahu při hledání utonulého na jezu u Chlumce nad Cidlinou.  

 Na webu jsem zachytila 16. srpna tuto zprávu:  

„Záchranáři hledají v řece Cidlině v Chlumci nad Cidlinou mladíka, který se v sobotu večer 

převrátil s lodí na jednom z jezů. Druhého z vodáků se policistům podařilo  z vody zachránit.“  

 

 
 

                                                 
28   Dokumenty u zápisu kroniky 

http://zpravy.idnes.cz/foto.asp?r=krimi&foto1=ABR351012_vodaci4.JPG


 31 

Policisté a hasiči po mladíkovi pátrali už v sobotu večer, druhý den  ráno pátrání pokračovalo. 

Mladíci sjížděli v sobotu večer jeden z jezů, Cidlina je po deštích rozvodněná a na jednom z jezů se 

loď převrátila.   Na Cidlině v Novém Bydžově od sobotního odpoledne platil první, tedy nejnižší, 

stupeň povodňové aktivity. Zatímco v sobotu v sedm hodin ráno hladina řeky dosahovala 94 

centimetrů, druhý den ráno  to bylo 184 centimetrů. 

V neděli 15. srpna odpoledne  mi jeden ze zasahujících místních hasičů, Lukáš Kudrasvili říkal, 

že zachráněnému muži bylo 38 roků, a utonulému 22 let. Toho hledala marně v pondělí ráno Poříční 

policie ČR Nymburk  na Žehuňském rybníce u sjezdu. Mrtvola muže byla nalezena po týdnu na 

Zbraních.  

 

Poříční policie ČR Nymburk končí 26. srpna dopoledne neúspěšně hledání utonulého u sjezdu 

v Žehuni 

Noc ze 14. na 15. srpna přinesla ještě jeden policejní zásah. K ránu, když se vraceli dva mladíci 

z diskotéky z Opolan, nezvládl osmnáctiletý  řidič, který měl získat řidičský průkaz před měsícem,  

s 1,4 promile alkoholu v krvi,  řízení, automobil přerazil na hrázi u sjezdu dva patníky a skončil 

v lovišti rybníka, kde jsou téměř čtyři metry vody. Oběma se podařilo z potápějícího se vozu vylézt. 

Za asistence  potápěčů hasiči automobil pomocí jeřábu dostali na povrch.  Ještě v neděli dopoledne 

seděli mladíci na břehu a čekali na otce, který si měl přijet  pro svůj  poškozený automobil. Pan 

porybný Pavel Berka mi říkal, že po skončení akce se mladší z nich, ani ne osmnáctiletý mladík, 

dovrávoral k němu a ptal se ho, kde to vlastní jsou. Oba prý pocházeli  z Hradecka.  Zprávu o události 

vysílala také televize Prima.  

 

Jeden z mladíků u vytaženého auta v neděli dopoledne 



 32 

Změny v životě spoluobčanů 
V tomto roce uzavřely sňatek 11. června v Pečkách Monika Janečková z čp. 64 a  

17. července v Pardubicích Martina Musilová rovněž z čp. 64. 
 

Jedno manželství bylo v lednu rozvedeno.  

 

V  Kolíně se narodili Jakub Berka a Žaneta Hrušková, v Hradci Králové Rozálie Jelínková.  

 

Významná jubilea oslavili v lednu Hana Senohrábková, Eva Severová a Miroslav Wiener, 

v únoru Marta Lohnická, v březnu Jaroslava Balounová, Jiří Krečmer, Marie Drbohlavová, Marie 

Zezulková Anna Ševčíková, v dubnu Vlasta Janouchová,  Marie Mužíková, v květnu Vladimír 

Voráček, Jana Kaisová, v červnu Magdalena Dohnalová, Vladimír Votava, v červenci Božena 

Jiroudková, Růžena Hamáčková,  v srpnu Dobřenka Kocnerová,  v září Marie Soukupová, Věnceslava 

Holanová, v říjnu Květoslava Šváchová, Otta Žídek, Růžena Šípková, Jiří Svoboda, v listopadu Jan 

Hájek,  v prosinci Jaroslav Jiroudek. Všem jubilantům blahopřejeme.  
 

Do čp. 185 se v lednu přistěhovali Ludmila Jandová a Václav Wasserbauer.  Renovovaný  dům 

na sádkách čp. 3 zabydlili v březnu nový sádecký Pavel Berka, Lenka Krčilová a malá Terezka 

Berková, v dubnu přibyl do rodiny Jakub Berka. 

 Do čp. 64 - bývalé družstevní šestibytovky se v březnu přistěhovali Monika Rycková, Eliška 

Rycková, Jiří Rycka a Martin Rycka. 

Čp. 161 zabydlely v květnu Renáta Jelínková, Zdeňka Szajterová, Anna Szajterová.  

Do čp. 182 - bývalé staré bytovky ve mlýně - se nastěhovali v srpnu Monika Glassová a  Petr Ader.  

Dům čp. 87 odkoupili od Hanousků  manželé Jan a Marcela Brodi a v září přesídlili do Žehuně.  

Do čp. 192 se přihlásil v říjnu Josef Senohrábek  - manželka Hana zde byla hlášena od roku 2008. 

Podobně  se do domu čp. 162  po velkých úpravách přihlásil k trvalému pobytu Josef Legr - manželka 

Dagmar zde měla hlášen trvalý pobyt od roku 2008.  

 

Zatímco se do Žehuně přihlásilo v tomto roce k trvalému pobytu 20 osob, 16 lidí se odstěhovalo. 

K velkým změnám dochází v nájemní bytovce čp. 64. V únoru  se z tohoto čísla odhlásili Eva 

Nesládková, Jakub Černý a Lucie Váňová,  v září Jiří Rycka, v říjnu Eliška Rycková.  

Dům čp. 161 v dubnu prodali a odstěhovali se  Pavel  Šafarčík a Iva Šafarčíková s dětmi Kateřinou 

Šafarčíkovou a Jakubem Šafarčíkem.  

Čp.   47 opustily v červnu Jiřina Straková a Karolína Straková.      

Ze Žehuně se v srpnu z čp. 183  odstěhovali manželé Jiří Pichl a Jitka Pichlová.          

Pavlína Šípková   s  malou Žanetkou   se odstěhovaly z čp. 4 v listopadu.                                                                                                   

  

27. ledna opustil tento svět Drahoslav Kurka,  z čp. 128, 

 7. dubna ubyl z  řad klubu  seniorů František Vlasák z čp. 83.  

Na přátelském setkání už také  nikdy nepřivítáme milou Helenu Konvalinovou, odešla     

tam, odkud není návratu 17. října.  
29

 

 

K 31. prosinci  2010 měla Žehuň 425 obyvatel, 209 mužů a 216 žen.  

 

Využití kroniky  
Na novoročním přátelském posezení seniorů si prohlédlo 20 přítomných fotodokumentaci  ke 

kronice za 1. pololetí roku 2009, při druhé setkání s fotodokumentací za druhé pololetí 22 seniorů.  

11. března seznámila kronikářka 24 seniorů s kronikářským zápisem za rok 1941 a 8. dubna vyslechlo 

26 seniorů  zápis  za rok 1942.    

18. února   použil výpisy z Pamětní knihy obce Žehuň - 1. díl a z farní kroniky Gedenkbuch der 

Pfarre Žehuň o rekvírování zvonů k válečným účelům student Jiří Kuta. 
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V dubnu byly některé materiály z dokumentů kroniky využity v práci Ing. Jiřího Strnada 

„Libněveská úzkorozchodná železnice“. 

V červenci zaslány materiály o poště v Žehuni panu Stanislavu Šafářovi, pošta 765 02 

Otrokovice 2, e-mail:stasax@seznam.cz. 

V srpnu vypracovala kronikářka textový i fotografický výběr akcí kulturní komise obecního 

úřadu za léta 2006 až 2010 pro výstavu ke Dni záchranářů  4. září.  
30

 

V listopadu zaslán Seznam legionářů obce Žehuň panu Konstantinu Chrdlemu do Teplic na 

adresu k.chrdle@seznam.cz.  

 

Dokumentační materiály 

Dokumentační materiály jsou vedeny pod čísly 1289/10-1a) až 1303/10-15b) na zvláštních 

listech formátu A 3,  další dokumenty  jsou zařazeny přímo za  kronikářským zápisem. 

Za dokumentační materiály bylo za tento rok vydáno 5 616,- Kč, z toho barva do tiskárny 5 073,- Kč.  

 

Závěr 
Na otázku jak se nám  v tomto roce žilo, bych asi odpověděla takto:  Většina našich občanů je 

silně znepokojena rozprodáváním národního majetku a soudí, že  hlavní příčinou problémů českého 

hospodářství  je zadlužování, nezaměstnanost a propad ekonomiky.  

Příchod zahraničního kapitálu byl vítán se slávou, zahraniční tzv. strategičtí partneři, byli 

podporováni dotacemi, dostávali daňové prázdniny a podobně. Výsledkem této politiky je skutečnost, 

že převažující část ekonomiky je dnes v rukou zahraničního kapitálu, dividendy a zisky plynou do 

zahraničí. Cizincům patří 70 procent největších firem a polovina ekonomiky. O osudu tuzemských 

podniků se rozhoduje v zahraničí. Stále více se v tomto smyslu dostáváme do pozice polokoloniální 

země.  

Zahraniční kapitál šel k nám proto, aby u nás levně kupoval podniky i pracovní, vysoce 

kvalifikované  síly. Pomáhalo tomu   i vysoké znehodnocení koruny již počátkem devadesátých let. 

Průměrné mzdy u nás jsou i v současnosti na třetinové až čtvrtinové úrovni mezd v západních zemích 

Evropské unie. 

V bankovnictví není ani jedna banka v českých rukou. Rakousko ovládá 98 procent kapitálu 

v bankách. Jsou  to především Česká spořitelna, Raiffeisenbank, Volksbank. Podobně je to 

u pojišťoven, kde Rakousko ovládá 86 procent. V automobilovém průmyslu rozhoduje Německo o 93 

procentech. V první dvacítce největších firem autoprůmyslu je jen jedna v českých rukou. 

Ve stavebnictví má 83 procent Švédsko, především je to firma Skanska. Chemický průmysl 

ovládají Poláci. Je to Unipetrol, Synthos Kralupy, Paramo. V maloobchodě kralují Němci: Kaufland, 

Makro, Penny Market, Lidl, Globus atd. V mnohých odvětvích   průmyslu má nejsilnější pozici Tchaj-

wan, asi 80 procent. Jinak je to Německo, Japonsko, Indie, Rusko. V telekomunikacích má nejsilnější 

pozici Španělsko - 97 procent. 

Česká republika si zatím udržela silné pozice v dopravě a poště - 95 procent. V potravinách a 

alkoholu má ČR 72 procent. Ale i zde Prazdroj vlastní Jižní Afrika a cukrovary Francie a Německo. 

V energetice mají Češi 51 procent. Je to především ČEZ. Podobné je to v těžbě, kde český kapitál 

ovládá 63 procent. 

Značná část nevýrobních, tedy bytových a různých komerčních fondů již rovněž patří cizincům. 

Známý je příklad Rusů v Karlových Varech. Řadu činžovních domů vlastní Italové v Praze 6.  

Pozoruhodný osud má centrum Prahy - Václavské náměstí. Čechům tam patří již jen polovina 

domů. Například z 63 domů u sochy svatého Václava pouze sedm patří pražskému magistrátu. Ostatní 

vlastní cizinci a zahraniční realitní kanceláře, často prostřednictvím českých firem. (Ještě před 

několika lety cizinci nemohli v ČR nemovitosti. kupovat). Nejaktivnější jsou na Václavském náměstí  

rakouské realitní kanceláře, ale i byznysmeni z Velké Británie, USA, Irska a Německa. Například 

budovu Melantrichu vlastní oficiálně česká akciová společnost La Salle. Výroční zpráva však ukazuje, 
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že společnost ovládá Američan Irwing Alan Smoker. Například známý Dům módy vlastní akciovka 

Vestreal - USA. Tak by bylo možné pokračovat. 

Situace je hrozivá. To, že více než polovina české ekonomiky je přímo v rukou zahraničních 

vlastníků, fyzických osob i firem, je pro budoucnost velkým nebezpečím. V případě krize na situaci 

doplatí především podniky u nás. Jsou již příklady přednostního snižování výroby, její přestěhování na 

východ, do ještě levnějších zemí (zejména z hlediska pracovních sil). 

Zásadním problémem je, že u nás ani jedna banka není v českých rukou. Ani v jedné bance nemá 

významný podíl stát a nemůže tak aktivně zasahovat do vývoje finanční, a tím i ekonomické situace 

společnosti. Velkou chybou byl prodej České spořitelny, protože stát tak nemůže garantovat úspory 

občanů. Občané soudí, že celou tuto situaci by měla vláda urychleně analyzovat a učinit opatření na 

podporu českých podniků a podnikatelů, aby nebyl domácí průmysl dále devastován. 

To jsou obavy,  které naše občany znepokojují.  

 

                                                                                       Zapsala: 

                         Ludmila Tvrdíková, 

                         kronikářka obce  

                  
Poznámka:                            

Přiložený seznam dokumentů je součástí originálu ve vázané knize kronikářského zápisu  za rok 

2010.  Dokumentace uváděná pod čarou je ukládána na volných listech formátu A3. Výběr fotografií 

za rok 2010 obsahuje ALBUM  K PAMĚTNÍ KNIZE OBCE  ŽEHUŇ. 

 
 


